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ACTA DE LA 33a ASSEMBLEA GENERAL DE LA FEDERACIÓ DE MUNICIPIS DE 

CATALUNYA, CELEBRADA EL DIA 4 DE NOVEMBRE DE 2022, AL COL·LEGI 

D’ARQUITECTES DE CATALUNYA 

 

 

S’inicia la programació prevista de la 33a Assemblea General de la Federació de 

Municipis de Catalunya amb l’acte d’obertura quan són les 10.35h. Són presents els 

electes locals associats a l’entitat que s’han acreditat i els assistents convidats. 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

 

Olga Arnau, Presidenta  

Molt bon dia a tothom. Benvinguts i benvingudes a la 33a Assemblea General de la 

Federació de Municipis de Catalunya, que enguany té lloc en aquest renovat espai del 

Col·legi d'Arquitectes de Catalunya, el COAC. Situat tan a prop de la nostra seu i de la 

plaça de la Catedral de Barcelona. Volem agrair als responsables del Col·legi per totes 

les facilitats que ens han donat per dur a terme l'Assemblea d'enguany que ve tot just 

de celebrar l'Assemblea de la que va ser dels quaranta anys, celebrada l'any passat a 

Vilanova i la Geltrú. Des d'aleshores, la normalitat ha anat tornant a les nostres vides 

després dels moments més durs que ens van produir la pandèmia de la Covid-19. Una 

normalitat que no ha estat complerta si tenim en compte totes les repercussions que 

estem patint els ajuntaments a conseqüència, ara, del conflicte bèl·lic a Ucraïna. Uns 

efectes que semblen no tenir aturador i que patim a la gestió dels nostres dies a dies. 

Això sí, aquest 2022 hem pogut celebrar la majoria de sessions de la Comissió de 

Presidència de manera itinerant pel territori català. 

I ara, doncs, encarem el que ja serà aquesta recta final del que és aquest mandat fins 

a les eleccions municipals del proper maig del 2023. Donem la benvinguda a tots els 

alcaldes i alcaldesses, a tots els regidors i regidores que assistiu avui a la nostra 

Assemblea, i també a la resta de convidats de les altres entitats, associacions, 

col·lectius, col·laboradors, tècnics de la casa, que esteu entre nosaltres. 

Una assemblea que porta per nom "Reforcem el municipalisme"; i que hem inclòs en 

l'ordre del dia una proposta de resolució que ha de servir per posar de nou en el 

centre la problemàtica que tenim, que tenen, que tenim els ajuntaments per poder 

finançar en condicions dignes la prestació dels serveis que donem a tota la ciutadania. 

Habitualment, la benvinguda a l'espai, a la ciutat a la qual estem, que ens acull, la fan 

els electes del consistori corresponent. Malauradament, aquesta vegada, per això dic, 

malauradament, hem convidat a l'Ajuntament de Barcelona, amb l'assistència d'algun 

dels seus representants, però avui, doncs, únicament jo us faig la benvinguda i 

començarem el que serà, ara sí, l'inici de la 33a Assemblea General de l'FMC i per 

tant, ara intervé el Secretari General, Jordi Seguer, que farà la lectura de l'ordre del 

dia, del reglament i de la composició de la Mesa.  



 

 

2 

 

1. Aprovació de l’ordre del dia, del Reglament i elecció de la Mesa 

Jordi Seguer, Secretari General 

Bé. Bon dia a tots i a totes! D'acord amb l'article 24.2 dels Estatuts de la Federació de 

Municipis de Catalunya, presidiran la constitució de l'Assemblea, la Presidència, les 

Vicepresidències i la Secretaria General de la Federació, que posaran a votació de 

l'Assemblea al seu ordre del dia, el reglament i els membres també de la Mesa. La 

proposta d'ordre del dia és la següent: 

• Primer punt: Aprovació de l’ordre del dia, del reglament i elecció de la Mesa 

• Punt 2: Aprovació, si s'escau, de l'acta de la sessió ordinària del 13 de novembre de 

2021. 

• Punt 3: Comptes anuals corresponents a l'exercici econòmic de 2021, formulats i 

elevats a l'Assemblea General pel Comitè Executiu del 27 de juny de 2022. Ratificació 

de l'acord del Comitè Executiu del 27 de juny de 2022. 

• Punt 4: Memòria d'activitats i de gestió de l'entitat corresponent a l'any 2021. 

Ratificació de l'acord d'aprovació del Comitè Executiu del 27 de juny de 2022. 

• Punt 5: Pressupost de l'entitat corresponent a l'exercici 2022. Ratificació de l'acord 

d'aprovació del Comitè Executiu del 21 de març de 2022. 

• Punt 6: Pressupost de l'entitat corresponent a l'exercici 2023. Ratificació de l'acord 

d'aprovació del Comitè Executiu del 24 d'octubre de 2022. 

• Punt 7: Renovació de vocals del Comitè Executiu. 

• Punt 8: Proposta de modificació dels Estatuts de la Federació de Municipis de 

Catalunya. 

• Punt 9: Proposta de resolució sobre finançament local. 

• Punt 10: Torn obert de paraules. 

• Punt 11: Cloenda d'aquesta assemblea. 

La proposta de reglament, com que ja es va enviar amb aquesta convocatòria, ens 

estalviaríem la lectura del text, que és prou ampli i, per tant, passaríem ara mateix a 

fer la lectura del que és la proposta d'aquesta composició de la Mesa de l'assemblea 

d'avui.  

L'única proposta que hem rebut a la composició de la Mesa i que ha arribat a aquesta 

Secretaria General és la següent:  

Presidència de la Mesa de l'Assemblea:  

Il·lma. Sra. Olga Arnau i Sanabra, presidenta de la Federació de Municipis de Catalunya 

i alcaldessa de Vilanova i la Geltrú.  

Vicepresidències de la Mesa de l'Assemblea:  

Il·lm. Sr. Àlex Garrido Serra, vicepresident de la Federació de Municipis de Catalunya i 

alcalde de Manlleu.  

Il·lm. Sr. Eduard Rivas i Mateo, vicepresident de la Federació de Municipis de Catalunya 

i alcalde d'Esparreguera.  
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Il·lm. Sr. David Bote Paz, vicepresident de la Federació de Municipis de Catalunya i 

alcalde de Mataró, que s'incorporarà al llarg del desenvolupament d'aquesta assemblea.  

Il·lm. Sr. Xavier Fonollosa Comas, vicepresident de la Federació de Municipis de 

Catalunya i alcalde de Martorell.  

Il·lm. Sr.  Marc Solsona i Aixalà, vicepresident de la Federació de Municipis de 

Catalunya i alcalde de Mollerussa. 

Il·lm. Sr. Lluís Mijoler Martínez, vicepresident de la Federació de Municipis de Catalunya 

i alcalde del Prat del Llobregat.  

Secretària de la Mesa de l'Assemblea: 

Il·lma. Sra. Alba Pijuan Vallverdú, vicepresidenta de la Federació de Municipis de 

Catalunya i alcaldessa de Tàrrega. 

Bé, abans de posar-ho a votació dels presents, si algú vol demanar la paraula que alci 

mà en aquest punt de l'Assemblea. 

En tot cas, com que no hi ha cap petició de paraula, dir-vos que el sistema de votació 

que utilitzarem serà a mà alçada, que és el que preveuen els Estatuts per defecte. En 

el sobre que us hem lliurat teniu les cartolines de diferents colors: verd per al sentit 

favorable; el vermell per al sentit desfavorable i el blanc per a l'abstenció. I recordeu, 

sobretot, que els qui teniu delegació de vot heu d'alçar tantes cartolines com 

delegacions porteu en aquesta assemblea de la Federació de Municipis de Catalunya. 

Per tant, procediríem a la votació del que és l'ordre del dia que us hem llegit, el 

reglament i l'elecció de la Mesa. Vots en contra. Abstencions. Vots a favor. 

S'aprova per unanimitat dels assistents l’ordre del dia, el reglament i la Mesa de la 

33a Assemblea General de l’FMC. 

Vist el resultat d'aquesta votació, declaro constituïda la Mesa de l'Assemblea i queda 

obert ja l'ordre del dia d'aquesta sessió, que era bàsicament la constitució de 

l'Assemblea i l'aprovació de l'ordre dia, del reglament, i també l'elecció de la Mesa. 

 

2. Aprovació, si s'escau, de l'acta de la sessió ordinària del 13 de novembre 

de 2021 

Olga Arnau, Presidenta 

Gràcies, secretari general. Com a primer punt —ara ja seria el segon d'aquest ordre 

del dia— és l'acta que ja s'ha posat a disposició de tots els membres juntament amb 

la convocatòria d'aquesta Assemblea. Per tant, ens estalviaríem el que seria una 

lectura d'una acta d'una assemblea suficientment llarga com perquè no l'hàgim de 

llegir. Abans de posar ho a votació, però, de l'aprovació de l'acta anterior sí que 

donaríem l'opció, si algú vol fer alguna sol·licitud de paraula, que aixequi la mà. I si 

no, doncs, procedim a la votació de l'acta de la sessió ordinària del 13 de novembre 

del 2021. Vots en contra. Abstencions. Vots a favor. 
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Alba Pijuan, Secretària de la Mesa 

Vist el resultat de la votació, s’aprova l’acta de la sessió ordinària del 13 de novembre 

de 2021 per majoria dels assistents, amb una abstenció. 

 

3. Comptes anuals corresponents a l'exercici econòmic de 2021, formulats i 

elevats a l'Assemblea General pel Comitè Executiu del 27 de juny de 

2022. Ratificació de l'acord del Comitè Executiu del 27 de juny de 2022. 

“El Comitè Executiu de l’FMC en data 27 de juny d’enguany va adoptar el següent acord: “Punt 

4. Formulació dels comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2021. L’article 29 i) del 

Estatuts de la Federació de Municipis de Catalunya atribueix al Comitè Executiu l’elaboració del 

pressupost i dels comptes anuals. En execució d’aquesta previsió estatutària han estat 

preparats els comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2021 per la Secretaria 

General i aquesta Presidència. De conformitat amb la nova normativa d’auditoria, aquests 

comptes anuals han estat degudament auditats d’acord amb l’informe d’auditoria independent, 

comptes anuals i informe executiu de l’exercici finalitzat a 31 de desembre de 2021.  

PROPOSTA: Únic.‐ APROVAR la formulació del Comptes Anuals corresponents a l’exercici de 

2021 elaborats que, en compliment del que preveu l’article 25 dels Estatuts de l’FMC, hauran 

de ser sotmesos a l’aprovació de l’Assemblea General, conforme als documents adjunts. 

De conformitat amb el que estableix l’article 25 dels Estatuts vigents de l’FMC procedeix 

sotmetre aquest acord a l’aprovació de l’Assemblea. La documentació comprensiva del compte, 

l’auditoria sencera i l’acta de la sessió del Comitè Executiu en aquesta part amb les 

deliberacions i votació estan disponibles des del moment de la formulació del compte al portal 

de transparència de la pàgina web de l’FMC www.fmc.cat. 

En virtut de tot això, es proposa a l’Assemblea General l’aprovació del següent acord: 

PRIMER.‐ Ratificar l’acord del Comitè Executiu de data 27 de juny de 2022 i, en conseqüència, 

aprovar els comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2021, degudament auditats, 

de conformitat i als efectes previstos als articles 25 i concordants dels Estatuts vigents de 

l’FMC, conforme al document que s’annexa a aquesta proposta. 

SEGON.‐ Facultar el Secretari General perquè emeti els documents tipus i/o formularis 

corresponents a la tramitació dels comptes aprovats davant dels registres públics 

corresponents”. 

Olga Arnau, Presidenta 

Passaríem ara al punt tres, que és el de comptes anuals corresponents a l'exercici 

econòmic del 2021. El punt corresponent, doncs, a la presentació dels comptes de 

l'exercici 21 l'exposarà el senyor José Luis Galipienso, vicepresident d'Auren, que és 

l'Auditoria i Assurance d'Advocats i Assessors Fiscals, que porten la gestió econòmica 

a la Federació de Municipis. 

José Luis Galipienso 

Asistentes... Por mi parte, como en otras ocasiones, mi función va a ser explicar los 

elementos principales de las cuentas anuales y de la liquidación del presupuesto del 

ejercicio 2021. Y para ello hemos preparado una pequeña exposición, unas 

transparencias, donde se pondrán de manifiesto las cifras principales. Cabe destacar, 

en principio, que las cuentas anuales que se someten a la aprobación y la liquidación 

http://www.fmc.cat/
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del presupuesto han sido auditadas por Faura Casas, con un informe sin salvedades 

que está a vuestra disposición en la web de la Federació, así como el resto de la 

documentación que voy a exponer. Está toda colgada en la web. 

Bien, empezamos con la cuenta de resultados de la Federació del año 2021. Los 

principales elementos, vamos a empezar por los ingresos. Los ingresos del ejercicio 

han ascendido a 2.145.101,22 euros, el total de ingresos de las actividades respecto 

a los 2.051.776,78 euros que eran el ejercicio anterior. La mayor parte, el 71% de los 

ingresos, están compuestos por las cuotas de los propios asociados, que han tenido 

en este ejercicio un incremento del 1,71 y, por subvenciones, en un 14% del total que 

suben a 550.566,39 euros con una subida prácticamente de unos 70.000 euros 

respecto al ejercicio anterior. La parte de ingresos por servicios y seminarios ha 

bajado de 101.223,34 euros a 95.681 euros y, al final, el total de los ingresos del 

ejercicio ha subido a 2.242.782,22 euros respecto a los 2.155.780,12 euros del 

ejercicio anterior. Más o menos, a nivel de ingresos, es la misma actividad o parecida 

a la que se obtuvo durante el ejercicio anterior. Es bastante diferente la parte de 

gastos, porque recordemos que, en el ejercicio de 2020, gran parte de las actividades 

de la Federació no se pudieron hacer. Obviamente, estábamos en un ejercicio de 

pandemia. Y entonces todo lo que son seminarios, actividades, cursos, formaciones, 

etc., no se pudieron hacer. Con lo cual, durante el ejercicio de 2021, como estaba 

mencionando la presidenta, se han retomado la mayor parte de las actividades con 

una cierta normalidad. Lo que ha hecho es que las cuentas de explotación, pues, 

pasen a ser más parecidas a las del ejercicio 2019, que sería un año de bastante 

normalidad respecto a los ejercicios anteriores. 

En primer lugar, tenemos la parte de aprovisionamientos, que serían las compras del 

ejercicio, compras recurrentes, que pasan de 91.713,96 euros del ejercicio 2020 a 

170.201,29 en el ejercicio 2021. Gastos de personal, que pasan de 1.015.517,22 a 

1.132.130,67 euros; y otros gastos de explotación, de 931.493,91 a 1.195.710,88 

euros. El resto de partidas son menos materiales. Pero, todo en conjunto, hace que la 

cifra de gasto del ejercicio pase de 2.060.066,23 a 2.518.706,54. Aquí, luego 

veremos que en la previsión presupuestaria ya se establecía que se admitía un déficit 

básico de 255.000 euros. Si recordáis, la aprobación del presupuesto del 2021 y las 

principales desviaciones que luego veremos en la liquidación del presupuesto, han 

salido justamente de la organización del 40 aniversario de la Federació, que se hizo el 

año pasado como un elemento extraordinario y complementario en Vilanova; y, por 

otra parte, la otra desviación que puede ser más relevante es la publicación del 

Código de Régimen Local, que se hace aproximadamente cada cuatro o cinco años, y 

que ha supuesto un incremento notable en el gasto. Eso, más el retorno a las 

actividades habituales de montar los seminarios, de las reuniones de las juntas, el 

crecimiento de los gastos ha hecho que al final el importe del gasto establecido se 

parezca bastante al del ejercicio 2019 y está en línea con el presupuesto. 

En definitiva, cogiendo ingresos y gastos, el resultado final del ejercicio asciende a un 

déficit de 275.000 euros, cuando el admitido por la liquidación del presupuesto era de 

255.000. Pero básicamente se corresponde con las diferencias presupuestarias de la 

organización del 40 aniversario y del Código de Régimen Local. 
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Después de la cuenta de explotación, vamos a ver algunas partidas, las que pueden 

ser más importantes del balance. Para quien no esté familiarizado con el balance, en 

la cifra del activo, lo que se incluye son los elementos que son propiedad de la 

Federació. El activo es lo que tiene la Federació, el pasivo es lo que debe la Federació 

y, la diferencia, sería el patrimonio neto. Entonces vemos, por evolución respecto al 

ejercicio anterior, que el total de activo del ejercicio ha descendido ligeramente —ha 

pasado de 3.090.814,80 a 2.857.309,18 euros—, y básicamente la reducción viene 

por la parte financiera, que obviamente sí hemos tenido un déficit presupuestario, lo 

que supone al final que hemos tenido una reducción de ingresos y por lo tanto hemos 

tenido que satisfacerlos y pagarlos con el dinero que había de caja. Entonces, la única 

partida que se reduce de manera relevante en el activo es la parte financiera. 

En el pasivo, respecto a las deudas que tenemos en la Federació, pasan de 

234.187,20 a 276.696,90 euros básicamente por proveedores o por deudas de 

compras de material, compra de inversiones informáticas, etc. Y el patrimonio se 

queda situado de 2.856.000 euros a 2.580.000. Esta parte es la importante porque, a 

pesar de haber un déficit presupuestario, lo que marca la liquidez y la sostenibilidad 

de la Federació son los recursos propios, que en este caso suponen cerca del 90% del 

total del pasivo, por lo cual la situación es equilibrada y la Federació sigue siendo 

absolutamente solvente en sus actividades. 

Y después hablamos, vinculado con esto, de la liquidación del presupuesto del 

ejercicio. Como decía antes, el presupuesto del ejercicio, el que estaba previsto, el 

que estaba aprobado para el 21, era de 2.230.252,91 euros, cuando los ingresos 

reales finalmente han sido de 2.242.782,22 euros, con una desviación mínima 

prácticamente del 0,56%. Con lo cual, los objetivos presupuestarios de ingreso se han 

cumplido perfectamente. La variación ha venido más derivada del gasto, la previsión 

del ejercicio, la que se aprobó en la Asamblea era de 2.485.190,10 euros, en la que 

se admitía un déficit básico de 255.000 euros, y finalmente el gasto ha ascendido a 

2.518.706,54 euros. 

Las dotaciones de insolvencias, que era una partida que tradicionalmente había sido 

importante en ejercicios anteriores, durante este año se ha mantenido una gestión del 

cobro eficiente, cobrando prácticamente el 92% de las cuotas del ejercicio en el 

propio ejercicio; lo que ha permitido es que la dotación haya sido de 36.000 euros, 

mucho más reducida que la de ejercicios anteriores. Los gastos de personal, si bien 

suben respecto al ejercicio 2020 por nuevas contrataciones y por una mayor actividad 

en la Federació, ha sido menor en 20.000 euros respecto a la previsión que se había 

presupuestado al principio del ejercicio. Con lo cual, en resumen, la actividad por 

parte del personal sí que ha crecido en personal porque ha habido más actividad, pero 

se ha mantenido dentro de los límites aprobados en el presupuesto que teníamos. Y lo 

que ha subido mucho evidentemente son los gastos que vienen derivados de 

formación, jornadas, asistencia al comité, reuniones, etc., que vienen por haber 

retomado la actividad que en el 2020 se vio paralizada. En definitiva, el balance de la 

Federació, el resultado del ejercicio, ha sido negativo pero de acuerdo con lo que 

estaba previsto. El balance del resultado encaja perfectamente en los recursos 

propios de la Federació, con lo cual la continuidad, la previsión del ejercicio para el 

2023 seguirá la misma línea que en el 2022, como luego veréis en la aprobación del 
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presupuesto. Por mi parte, en principio, en cuanto a la explicación, excepto que 

tengáis alguna pregunta, duda... 

Pues, como líneas generales, muy reducidas porque tenéis la información y tenéis la 

memoria de la explicación en la web y en la propia auditoría, tenéis la explicación de 

todas las partidas de balance con mucho más detalle que yo acabo de exponer, pero 

lo tenéis a vuestra disposición en la web. Por mi parte, es todo. 

Olga Arnau, Presidenta 

Moltes gràcies, senyor Galipienso, per aquesta presentació i explicació dels comptes 

anuals corresponents a l'exercici 2021. Ara, abans, en tot cas, de passar a la seva 

votació, si algú vol prendre la paraula... Si no, comunicar-vos que el sistema de 

votació és exactament el mateix que hem emprat fins ara. Per tant, procedim a la 

votació dels comptes anuals de l'entitat corresponents a l'exercici 2021. Vots en 

contra. Abstencions. Vots a favor.  

Alba Pijuan, Secretària de la Mesa 

Vist el resultat de la votació, es declaren aprovats per unanimitat els comptes anuals 

de l'entitat corresponents a l'exercici 2021. 

Olga Arnau, Presidenta 

Moltes gràcies. Ara, abans de passar al punt quatre, que és la presentació de la 

Memòria d'activitats i de la gestió del 2021, projectarem un vídeo resum de les 

activitats que des de l'FMC són, des de finals del 2019, és a dir, posteriors a la data 

fins a l'actualitat. I el vídeo està estructurat en tres blocs: l'activitat institucional, 

l'activitat formativa i l'activitat comunicativa. 

 

4. Memòria d'activitats i de gestió de l'entitat corresponent a l'any 2021. 

Ratificació de l'acord d'aprovació del Comitè Executiu del 27 de juny de 

2022 

“En execució de l’acord del Comitè Executiu de data 29 de novembre de 2021, en virtut del 

qual es va encarregar a la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals la 

realització de la memòria anual de l’entitat de l’exercici 2021, s’ha elaborat el document de 

memòria corresponent al període 1 de gener a 31 de desembre de 2021. La memòria 

d’activitats 2021 contempla el conjunt d’accions i activitats que en els diferents àmbits 

d’atenció de l’entitat s’han dut a terme al llarg de l’exercici. 

En execució de les previsions d’aquest conveni, s’ha elaborat la Memòria de la Federació de 

Municipis de Catalunya corresponent a l’exercici 2021 que contempla la informació sobre la 

seva activitat institucional en el conjunt d’àmbits i àrees en els quals l’FMC ha desplegat la seva 

acció així com les prioritats definides i les activitats a elles vinculades. El document, així, 

respon a un reflex fidel de la informació provinent dels acords i resolucions adoptades pels 

òrgans de l’entitat i dels serveis tècnics i jurídics que ha estat degudament sistematitzada. 

La Federació de Municipis de Catalunya ha continuat centrant els seus esforços en la 

coordinació interadministrativa dels Òrgans de govern de l’entitat amb la Generalitat per fer 

front a la crisi sanitària, econòmica i social. Tot i l’impacte que durant aquest any ha continuat 
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representant la pandèmia, l’FMC ha adaptat el seu funcionament ordinari a les noves 

tecnologies i ha continuat participant en les diferents comissions mixtes de la Generalitat, 

mantenint les entitats associades informades amb les últimes novetats i promovent la formació 

de tècnics i electes locals.  

En un context de crisi sense precedents provocat per la pandèmia, el Consell Europeu va 

aprovar el seu pressupost, integrat pel pressupost a llarg termini (nou Marc Financer Plurianual 

21-27) i per un instrument d’estímul temporal (Next Generation EU), que inclouen instruments 

financers que poden resultar cabdals per impulsar les iniciatives i les solucions promogudes per 

ajuntaments i diferents operadors urbans. 

Així doncs, en un moment cabdal per a la recuperació i transformació dels nostres pobles i 

ciutats, l’octubre de 2021 l’FMC posa en marxa el Servei Info Europa (SIE) que té per objectiu 

establir un sistema de suport als governs locals catalans per promoure una participació activa i 

eficient en els fons europeus. El SIE ofereix als governs locals socis de l'FMC un sistema 

d’informació i alerta sobre fons europeus, un punt d’assistència tècnica, a més d’un 

acompanyament estratègic. 

D’acord amb això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, es proposa a l’Assemblea 

General l’aprovació del següent ACORD: 

Únic.- RATIFICAR l’acord del Comitè Executiu del 27 de juny de 2022 d’aprovació de la 

Memòria d’activitats i gestió de l’entitat corresponent a l’exercici 2021, de conformitat amb el 

document que està disponible al Portal de Transparencia de l’FMC.” 

Olga Arnau, Presidenta 

Ara sí, passaríem al punt 4 de la Memòria d'activitats i de gestió de l'any 2021. 

Aquesta Memòria d'activitats i de gestió la presentaran els vicepresidents de l'entitat, 

que m'acompanyen, ja que sempre dic que mai una persona sola pot fer cap cosa, 

però un equip fa moltes coses i això ha estat tot fet en equip. Endavant! Començarà 

l'Àlex Garrido. 

Àlex Garrido, vicepresident 

Gràcies, presidenta i molt bon dia a tothom. Intentaré anar sincronitzat amb la 

pantalla. El problema és que no sé si és la ubicació de les pantalles o de la taula, però 

cal anar aixecant el coll per veure la imatge. En tot cas, com bé sabeu, la Federació 

de Municipis de Catalunya actualment engloba 641 entitats locals, que això 

representa aproximadament set milions d'habitants del nostre territori. També tots 

sabem quins són els nostres objectius, però no està de menys recordar-los. La 

Federació de Municipis de Catalunya té com a grans objectius la defensa del marc 

competencial dels nostres municipis. La promoció dels canvis que la ciutadania ens 

demana a les entitats locals i assegurar una defensa eficaç de l'autonomia dels 

nostres governs locals. Una defensa que no sempre és senzilla. Tot això ho fem 

actuant en xarxa, tenint la màxima presència possible en els òrgans institucionals i 

promovent la pluralitat, la col·laboració, així com la cooperació. I en els temps que 

corren, ho fem també cercant innovació i modernització. Al llarg del 2021, hem llegit. 

Poc a poc s'ha anat recuperant la normalitat. Jo no diria que ha estat a poc a poc 

aquesta recuperació, sinó que tot d'una jo crec que no havia fet mai tantes reunions i 

tants desplaçaments cap a Barcelona i altres parts del territori. Vull dir que hem 

recuperat a marxes forçades aquesta normalitat i penso que això també és molt 

https://www.fmc.cat/documents/18206/doc/Memòria%20activitats%202021.pdf
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positiu. I un exemple d'aquesta recuperació de la normalitat presencial són els vint-i-

un convenis que hem signat aquest 2021 amb institucions de tota mena. La 

compareixença que vam fer al Parlament de Catalunya davant la Comissió d'Afers 

Institucionals amb relació a la proposició de llei d'estabilització dels treballadors i 

treballadores del sector públic i, també, hem fet més de dues centes reunions amb 

diferents departaments de la Generalitat de Catalunya. Amb motiu de les eleccions 

del 14 de febrer de 2021 es va constituir el nou Govern de la Generalitat de 

Catalunya i, per tant, tota una nova estructura. La nostra activitat institucional està 

vinculada directament al Departament de la Generalitat, per la qual cosa hem anat 

desglossant la nostra activitat, com veieu en aquesta imatge. 

I finalment, a la darrera diapositiva, veiem bàsicament els diferents departaments de 

la Generalitat amb els quals hem anat mantenint relacions i fent la nostra tasca, 

essencial com a Federació de Municipis de Catalunya, que és la d'un lobby en defensa 

del món local i de les nostres competències municipals. Gràcies, presidenta. 

Olga Arnau, Presidenta 

Gràcies, vicepresident. Ara pren la paraula el vicepresident, Marc Solsona, 

corresponent a donar l'activitat de les àrees i les comissions. Endavant. 

Marc Solsona, vicepresident 

Gràcies, presidenta. Molt bon dia a tothom. Primer de tot, dir-vos que per a mi també 

és un goig poder estar com a vicepresident en aquesta Assemblea de la Federació. 

Perquè el primer any, perquè estic en substitució de l'alcaldessa Montserrat Candini, 

que penso que també és de rebut que hi pugui haver constància en aquesta 

Assemblea, doncs, aquest canvi que hem sofert i que ja s'ha passat pels òrgans però 

que jo voldria fer també en record, és per estar a l'alçada, com ella sempre ho ha 

estat també aquí a la Federació. Doncs seguim amb les activitats sectorials. Durant el 

primer semestre del 2021 la Federació va intentar recuperar l'activitat ordinària en 

convivència amb la Covid-19 i es van constituir les àrees i comissions sectorials que, 

en base al Pla de govern i al Pla normatiu de la Generalitat, van aprovar els seus 

respectius plans de treball i fulls de ruta. Les comissions, com sabeu, les sectorials, 

són òrgans consultius i de participació que estan oberts a tots els electes locals 

adherits a la Federació de Municipis i, al seu torn, es doten de diferents consells 

assessors que, constituïts per tècnics municipals, amb l'experiència i l'expertesa 

necessària per també complementar les matèries en el marc competencial de 

l'administració local. La funció primordial d'aquestes àrees i comissions sectorials són 

el seguiment de l'activitat que fa el Govern de l'Estat i de la Generalitat, així com 

també les diferents cambres legislatives. Per tant, es configuren com a espai 

d'intercanvi d'experiències i problemàtiques municipals i identificació de les diferents 

necessitats dels governs locals. 

Aquí veieu el diferent cronograma de les àrees sectorials i com es van constituir en el 

temps des del gener fins el mes de juny. I, bàsicament, a destacar que són set àrees 

sectorials que aglutinen vint comissions temàtiques, a més de dues comissions 

transversals adscrites a Presidència que són Dona i Agenda 2030, i Objectius de 

Desenvolupament Sostenible, els ODS. L'activitat sectorial s'engloba, a nivell de 
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xifres, si l'haguéssim de fer els diferents impactes amb aquestes quatre xifres 920, 

574, 346 i 62, que venen a respondre als 920 comunicats enviats als membres dels 

àmbits sectorials de les entitats adherides, en coordinació amb l'àrea de Comunicació. 

En relació a la participació, les comissions sectorials compten amb 574 electes inscrits 

i 346 tècnics experts municipals implicats en els diferents consells assessors. I, pel 

que fa a les 62 reunions celebrades, indicar que més del 25%, setze, corresponen a 

sessions de les comissions dels consells tècnics i assessors de Benestar Social i 

Educació. 

Els eixos importants de funcionament d'aquests àmbits temàtics bàsicament 

s'agrupen en quatre eixos, que serien l'eix ciutadà, ciutadania, l'eix territori, l'eix 

econòmic i l'eix Administració, que anirem desglossant amb les diferents diapositives. 

Començaríem amb l'eix de ciutadania, que és important per contextualitzar, que la 

crisi social ha situat la ciutadania també al centre del sistema i de les demandes en 

tot allò que seria benestar social i educació i, per tant, aquestes esdevenen 

prioritàries. En aquesta diapositiva que es relaciona, de manera il·lustrativa però no 

exhaustiva, jo us enumeraré aquelles fites potser més transcendents o més 

destacades, en les qual hem pogut també intervenir com a Federació, que són la 

signatura de l'acord marc del Departament de Drets Socials i entitats municipalistes 

en matèria de serveis socials i programes de protecció social. La defensa dels 

interessos dels ens locals en la implementació de la gratuïtat del primer cicle 

d'educació infantil i el debat de la delegació de competències de transport i menjadors 

escolars en els consells comarcals i l'AMB. En l'eix territori ho centraria en el concepte 

del que seria el canvi climàtic i la crisi energètica. També reclamem una acció del 

Govern orientada a aquestes polítiques territorials sostenibles. I caldria destacar en 

aquests àmbits aquestes anàlisi i repercussions en la Llei estatal de canvi climàtic i 

transició energètica. També el debat i aportacions que fem al Decret llei d'acceleració 

del desplegament d'energies renovables. En l'eix econòmic, i tot centrat amb aquesta 

sortida i reentrada a la normalitat. Per tant, la sortida de la crisi econòmica requereix 

una reactivació del sector productiu i els programes de recuperació. Per això, 

l'octubre de 2021, la Federació va posar en marxa un servei important que és el 

Servei Info Europa — el SIE—, que té com a objectiu establir un sistema de suport als 

governs locals catalans per promoure la participació activa i eficient en els fons 

europeus, en un moment cabdal per la recuperació i transformació dels nostres pobles 

i ciutats. 

També mereix una menció especial la negociació de l'acord marc de concertació 

territorial de les polítiques actives d'ocupació, així com també la participació en el 

disseny i configuració del Pacte Nacional per a la Indústria. 

I, en l'últim eix, que seria l'eix Administració —veieu en aquesta diapositiva—, els 

governs locals també hem hagut d’adaptar-nos a les noves formes de treballar. Així, 

els punts que recull la diapositiva posen l'accent en la negociació del teletreball i de 

l'estabilització de la temporalitat de l'ocupació pública en l'Administració local catalana 

com a temes també rellevants. I, per acabar, a tall informatiu també, de tot el que 

seria actuacions en termes de normativa informada, hi ha quatre projectes i reials 

decrets de lleis estatals en el qual s'han informat dos avantprojectes de lleis 

autonòmiques, onze projectes de decret i tres propostes d'ordre. En aquest sentit, 
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destacar l'assistència, també, tècnica jurídica directa als associats, realitzant els 

diferents informes jurídics d'acompanyament i resolent, com no pot ser d'una altra 

manera, les consultes sobre diferents temàtiques, que tots vosaltres, com a associats, 

també ens heu pogut traslladar.  

Olga Arnau, Presidenta 

Moltes gràcies, vicepresident. Ara pren la paraula el vicepresident Eduard Rivas, que 

ens traslladarà la memòria quant a tota la formació d'aquest any. 

Eduard Rivas, Vicepresident 

Merci, Olga, presidenta. Bon dia a totes i a tots, i com deia la presidenta, em toca 

explicar-vos la part de formació, que com sabeu és un dels puntals de la Federació. I 

any rere any, doncs, els associats i tècnics ens donen la confiança. Un cop més, un 

any més per actualitzar els coneixements i fer aquesta formació contínua i al llarg de 

la vida, sinó també de la professió de totes i tots, i que evidentment, té un impacte 

més que positiu i de millora en la gestió de l'entorn organitzatiu dels ajuntaments i 

del sector públic en general. Aquí teniu un resum. Com deia, si parlem una mica d'on 

venim, el 2020, el principal objectiu va ser intentar completar el programa que 

teníem previst, tot i la pandèmia, fet que vam assolir. I, ja de cara a aquest any 

passat, el 21 i el d'enguany, el 22, ha estat intentar anar ampliant tant la formació en 

nombres absoluts com també la temàtica que en aquest sentit anem oferint. I per 

tant, si veieu una mica la relació, veieu que ho hem pogut anar aconseguint. El 

Seminari de Dret Local ha augmentat el nombre d'inscrits respecte el 2020. També el 

Seminari Tècnic local i de relacions col·lectives. I, per tant, creiem que en aquest cas, 

el poc bo que ha portat la pandèmia, que ha estat tota la qüestió híbrida i relacionar-

nos de forma presencial i virtual, això ha tingut un impacte positiu pel que fa a la 

formació. Com a novetat, repetim la col·laboració que hem fet amb l'ACM, el Diplocat 

i el Departament d'Acció Exterior, Relacions Institucionals i Transparència de la 

Generalitat amb el Seminari de Fons Europeus, que ha tingut molt bona rebuda. És 

veritat que està d'actualitat. El Marc parlava del SIE. I tenim tot el tema de la gestió 

dels NextGeneration, i també dels del fet comunitari europeu, que és un fet que ve 

per quedar-s'hi. Per tant, doncs, hem repetit edició. I durant el 2021, més enllà 

d'aquests grans programes, dir-vos que s'han celebrat vint-i-quatre cursos de 

diferents temàtiques, vuit més que el 2020, cinquanta-tres edicions formatives, setze 

més que el 2020. I hem ampliat, com dic, temàtiques que ara també van dirigides al 

món de l'esport, la cultura, l'elaboració i gestió de fons europeus, tots amb molt bona 

acollida. 

Recordar, com diu aquesta primera diapositiva, que el cost d'aquestes accions 

formatives ha estat  de 223.000 i escaig euros; són 52.000 i escaig euros més que 

l'any 2020. I recordar que aquesta formació ve finançada íntegrament pels fons 

AFEDAP, que vénen de l'INAP, com sabeu, del Govern d'Espanya i que ens arriben a 

través de l'Escola d'Administració Pública de Catalunya. Per tant, hi ha tota una 

col·laboració interinstitucional que també val la pena, en aquest sentit, ressaltar. 

A la següent diapositiva hi ha a la temàtica d'accions formatives. M'hi he referit 

breument, però veieu que hi ha molts, molts àmbits, molts vinculats a normativa, 
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contractació pública, la pròpia reforma de règim local, noves tecnologies de la 

informació i comunicació, administració electrònica. Però aquest any, el 2021, hem 

intentat ampliar, com dic, noves temàtiques concretes i, en aquest cas, crec que val 

la pena mencionar políticament les activitats formatives per destinar, per garantir els 

instruments necessaris per combatre la violència de gènere. Creiem que, ja que hi ha 

una àrea específica que porta la mateixa presidenta, val la pena comentar-ho. La 

mateixa emergència climàtica, també cal dir ho i, per tant promoure també l'eficiència 

i increment de rendiment del sector públic. Per tant, sectors tradicionals per una 

banda, però per l'altra, ens posem al dia en tasca formativa amb noves necessitats 

que avui dia tenim en el món del municipalisme. 

Les següents diapositives, ja ens hem anat referint. En el mateix vídeo que hem vist, 

també ho hem pogut veure, però perquè veieu una mica l'evolució, en aquest cas del 

gràfic, estem intentant recuperar la senda del nombre d'accions formatives. Si veiem 

l'històric de les darreres dues dècades, vam tenir una punta molt important l'any 

2011 i alguns anys abans. I ara, aquests darrers anys estem intentant recuperar, 

doncs anem en una línia en aquest sentit positiva, intentant augmentant accions 

formatives. A la següent diapositiva teniu el nombre de participants. Aquí l'increment 

és més que notable. També coincideix, evidentment, el màxim nombre de cursos amb 

el nombre, en aquest cas, de participants, però ens hi aproximem molt. Creiem que 

ara potser no tenim el nombre de cursos, però com hi ha aquesta convocatòria 

híbrida presencial i virtual, fa que ens facilitin molta més la participació i potser 

explica aquest augment tan significatiu que hem tingut aquest any, any i mig. 

Finalment, l'evolució d'hores també val la pena ressaltar-ho. Va amb la línia que 

volem d'anar augmentant la formació pel que fa a volum d'hores i, en aquest sentit, 

creiem que podem estar satisfets de la formació que donem —que acabo com deia al 

principi—, sempre ha estat un puntal de la Federació i que per molts anys així sigui. 

Gràcies, presidenta. 

Olga Arnau, Presidenta 

Gràcies, vicepresident. I ara, en el darrer apartat, no per això el menys important, 

pren la paraula el vicepresident, Lluís Mijoler, que ens traslladarà la Memòria quant a 

la comunicació. Endavant. 

Lluís Mijoler, vicepresident 

Gràcies, presidenta. Bon dia a totes. A veure, com ja s'ha mencionat en les anteriors 

intervencions, l'any 2021 va ser un any evidentment intens. Hi han dos fets que 

marquen fonamentalment com ha funcionat la comunicació ja des del 2020, però 

especialment el 21 i en aquest 2022 també. Que és que la pandèmia ens va obligar a 

adaptar també no només la forma de treballar, sinó també la forma... que 

necessitàvem donar un impuls a la comunicació per tal de mantenir informats a tots 

els ajuntaments, a tots els nostres adherits. Per tant, aquest increment que s'ha dit 

de tota l'acció, la pròpia acció de la Federació al llarg del 2021, fa que l'acció 

comunicativa també es vegi fortament identificada. També per la necessitat, en 

qüestions de pandèmia, quan havíem de notificar i comunicar, probablement 

diàriament, aquelles disposicions que ens venien des de l'Estat o des de la 
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Generalitat, i que ens estaven afectant en el dia a dia de la gestió dels nostres 

municipis. Per tant, a més, al final, a final de l'any 2021, també es va apostar per 

incrementar la nostra presència a les xarxes socials, també amb un increment, jo 

diria també, de la transparència, de la comunicació com a transparència. També 

d'informar no només per als nostres associats, sinó també per generar un repositori 

de tot allò que va fent l'FMC, de la utilitat que finalment la nostra Federació té no 

només per als ajuntaments afiliats, sinó, en definitiva, a part, per a tota la gestió dels 

ajuntaments i de la política del nostre país. 

L'activitat comunicativa que vam tenir, si parlem amb xifres, aquí ho veieu —que 

potser molt o poc depèn—, però el que és important és també l'increment de la 

voluntat i el que hagi estat útil aquesta activitat comunicativa. Tots els comunicats 

amb informació d'interès locals fins a 465. És important tota la informació que hem 

anat enviant: els butlletins setmanals, els reculls de premsa —que a partir del 

novembre ja es van enviar diàriament— i l'edició impresa que mantenim de la pròpia 

revista. Paral·lelament es va actualitzar la web de la Federació, tant la part 

corporativa com la part de les informacions d'activitat d'actualitat. Hem arribat fins a 

1.500 notícies publicades a la web. Destaca, com sempre, com és normal, però també 

per la pròpia activitat de la Federació, la quantitat d'informació jurídica d'interès que 

anem publicant al llarg de l'any. I a més, com també hem dit, el Servei Info Europa —

que és un servei que realment ens està sent molt útil i que ja hem impulsat i us hem 

explicat en diverses assemblees i convocatòries—, doncs té un espai web concret on 

es poden trobar aquestes últimes informacions en matèria de fons europeus, 

convocatòries obertes, etc. 

Els mitjans de comunicació. També hem atès fins a trenta peticions de mitjans de 

comunicació, hem fet catorze notes de premsa d'activitat pròpia noticiable, i també 

diferents publicacions, com el diari Ara, amb motiu de la dona treballadora. 

En xarxes socials. Aquí teniu quines són les dades, el número de tuits de publicacions, 

els impactes, etc. I per tant, aquí jo destaco —dic més enllà de la presència a 

xarxes—, com ho fem des d'aquesta voluntat de transparència de bon govern i per tal 

d'estar accessible tota la informació que pugui derivar de la Federació de Municipis, 

en un temps en el que la informació, com sabem, és manipulable i les fake news fan 

difícils de trobar als espais d'informació fidedigna. Doncs contribuïm d'aquesta 

manera també a acostar tota la informació no només als associats, sinó a la resta de 

la societat. 

També us avancem que, en aquest 2022, hem encarat amb força i amb algunes 

novetats i millores que podrem veure a l'àrea de comunicació, com per exemple un 

redisseny també de la revista. I també estem treballant en una nova imatge del 

butlletí, que si bé ja es prou entenedora, doncs creiem que encara ho farà més 

entenedor i atractiu. I, doncs, fins aquí. Seguim treballant. Gràcies, presidenta. 

Olga Arnau, Presidenta 

Moltes gràcies, vicepresident. Fer una síntesi d'una activitat tan i tan extensa penso 

que a vegades és difícil, però ho heu aconseguit amb aquesta presentació. No sé si 

abans de passar la votació, hi ha alguna sol·licitud de paraula... I, si no, farem igual 
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que en els punts anteriors. Votarem a mà alçada. Vots en contra. Abstencions. Vots a 

favor.  

Alba Pijuan, Secretària de la Mesa 

Vist el resultat de la votació, s'aprova per unanimitat la memòria d'activitats i gestió 

de l'entitat corresponent a l'any 2021. 

 

5. Pressupost de l'entitat corresponent a l'exercici 2022. Ratificació de 

l'acord d'aprovació del Comitè Executiu del 21 de març de 2022 

“L’article 25 dels Estatuts de l’entitat atribueixen la competència per aprovar el Pressupost a 

l’Assemblea General. 

El pressupost per a l’exercici 2022 s’ha elaborat tenint en compte tant la liquidació del 

pressupost de l’exercici 2021, com el pressupost 2021. Cal observar que l’actual evolució de la 

pandèmia està permetent recuperar les activitats habituals i serveis que ofereix l’FMC, gairebé 

en la seva normalitat. La presencialitat del treball usual i de les reunions s’està recuperant, i 

això té un impacte en el pressupost del 2022 generant un cost superior al dels anys anteriors.  

El resum del pressupost d’ingressos i despeses el conforma el següent quadre: 

ESTAT D'INGRESSOS. Compte PGC 

PRESSUPOST 

2022 

PRESSUPOST 

2021 

TANCAMENT 

2021 

Quotes ens associats 1.585.411,54 1.592.052,91 1.594.534,83 

Aportacions 300.000,00 300.000,00 300.000,00 

Subvencions oficials a l'activitat 280.225,00 244.200,00 248.886,39 

Altres ingressos accessoris i altres de gestió 

corrent 125.000,00 93.000,00 95.930,00 

Ingressos excepcionals 2.500,00 1.000,00 1.751,00 

TOTAL INGRESSOS 2.293.136,54 2.230.252,91 2.241.102,22 

ESTAT DE DESPESES. Compte PGC 

PRESSUPOST 

2022 

PRESSUPOST 

2021 

TANCAMENT 

2021 

Despeses de personal 1.305.431,02 1.153.079,81 1.130.803,47 

Comissions, Formació, Jornades 366.750,00 337.000,00 418.975,48 

Seminari de Dret Local 72.000,00 60.000,00 71.910,08 

Cursos FEDAP: Seminari Tècnic Local, Seminari 

sobre Relacions Col·lectives, Seminari 

d'Actualització de Funció Pública Local 254.750,00 222.000,00 227.871,15 

Aportacions a entitats 231.205,00 231.205,00 231.205,00 

Despeses de la Seu Social 208.000,00 204.000,00 203.922,69 

Despeses de funcionament 159.000,00 135.000,00 140.342,46 

Serveis externs 120.000,00 88.000,00 81.918,12 

Publicacions 34.200,00 39.000,00 43.739,01 

Desplaçaments i indemnitzacions òrgans de 

govern 86.840,00 75.000,00 78.266,20 

Altres despeses 235.241,15 222.905,29 187.854,11 

TOTAL DESPESES 2.746.667,17 2.485.190,10 2.517.026,54 

BENEFICI (+) /PÈRDUA (-) PRESSUPOST 

ECONÒMIC -453.530,63 -254.937,19 -275.924,32 
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INVERSIONS. Compte PGC 

PRESSUPOST 

2022 

PRESSUPOST 

2021 

TANCAMENT 

2021 

Inversions 8.000,00 45.000,00 47.425,50 

ELIMINACIÓ DESPESES NO FINANCERES: 

DOTACIÓ AMORTITZACIÓ -25.000,00 -18.000,00 -15.133,83 

SUPERÀVIT (+) / DÈFICIT (-) PRESSUPOST 

FINANCER -436.530,63 -281.937,19 -308.215,99 

 

El pressupost adjunt és a tots els efectes la norma de guia de la gestió econòmica de l’entitat. 

En raó de tot això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, s’eleva a l’Assemblea General la 

següent proposta d’acord: 

Únic.- RATIFICAR l’acord del Comitè Executiu del 21 de març de 2022 d’aprovació del 

pressupost de l’exercici econòmic 2022, de conformitat amb l’Annex I que s’adjunta a la 

proposta.” 

Olga Arnau, Presidenta 

Com que seguim treballant pel municipalisme, passem ara al punt número cinquè, 

que és el pressupost de l'entitat corresponent a l'exercici 2022. Aquest punt, 

corresponent a la presentació del pressupost de l'entitat, l’exposarà el Secretari 

General, Jordi Seguer. Endavant. 

Jordi Seguer, Secretari General 

Bon dia de nou. Anem a explicar els grans trets del pressupost de l'entitat 

corresponent a l'exercici actual, que és l'exercici 2022. Com a preàmbul, recordem 

que l'article 25 dels Estatuts de l'entitat atribueixen la competència per aprovar el 

pressupost a l'Assemblea General. El pressupost per al 2022 es va elaborar tenint en 

compte tant la liquidació del pressupost de l'exercici 2021 com el pressupost 2021. I 

com dèiem abans, que l'actual evolució de la pandèmia va permetre recuperar les 

activitats habituals i serveis que oferia la Federació de Municipis gairebé a la seva 

normalitat a partir del 22. Bàsicament, la presencialitat del treball usual i de les 

reunions es recuperava, i això va tenir un impacte, evidentment, en el pressupost del 

2022, generant un cost superior al d'anys anteriors. En tot cas, hem de dir que es va 

aprovar a través del Comitè Executiu el 21 de març de 2022, aquest pressupost de 

l'exercici econòmic de 2022. I ara farem una mica de repàs de les principals dades. 

Pel que fa al capítol d'ingressos del projecte de pressupost del 2022, era de 

2.293.136,54 euros. Si mirem per partides, dins del que és l'apartat d'ingressos, 

destacar que la principal, o una de les principals són les quotes dels ens associats, 

que en aquest cas hi va haver una congelació per al 2022 i que suposava exactament 

1.585.411,54 euros, bàsicament d'ajuntaments la major part, però també de 

diputacions, amb 334.000 euros aproximadament, l'Àrea Metropolitana de Barcelona i 

també tot l'apartat de consells comarcals. Prèviament, el Comitè Executiu del 21 de 

febrer de 2022 va aprovar el padró de quotes i es va publicar al portal de 

transparència de l'entitat. Altres aportacions importants d'ingressos en el pressupost 

de 2022 és, com no, la de la Generalitat de Catalunya, amb una aportació de 300.000 

euros per al finançament general de les activitats. Una xifra, per cert, que es manté 
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invariable com en exercicis anteriors. També la subvenció que fa referència a la 

Formación para el Empleo de las Administraciones Públicas, que la previsió 

d'ingressos per al pla de formació presentat es preveia en el pressupost 2022 en 

280.225 euros. Un pla de formació que va ser aprovat també pel Comitè Executiu de 

la Federació de Municipis de Catalunya el 21 de febrer de 2022. 

Altres ingressos també: la partida fa referència a inscripcions a cursos i jornades, 

bàsicament el Seminari de Dret Local, de molta implantació, que es va incrementar el 

2022 fins a 110.000 euros, i també es va fer una previsió d'ingressos pel que fa a la 

venda de publicacions, fruit de l'última edició del Codi de règim local. Això pel que fa 

als ingressos. 

Quant a la partida de despeses, com podeu veure a la pantalla, 2.746.667,17 euros. I 

en aquest apartat, doncs, evidentment s'emporta la major part el capítol de personal 

que es va ajustar a la situació prevista per al 2022, tenint en compte la cobertura de 

la plaça de secretari general, i les contractacions fixes realitzades en el darrer 

semestre del 2021 a les àrees de comunicació, serveis jurídics i també en comissions. 

També es va repercutir un 2% provisional d'increment en les nòmines del personal, a 

l'espera de l'aprovació definitiva del conveni col·lectiu. El total de la despesa prevista, 

tenint tots aquests factors, era una despesa addicional de més de 177.000 euros 

respecte a la comparativa de 2021. 

Altres despeses importants són l'apartat de comissions, formació i jornades, amb una 

partida de despeses que en la seva globalitat es va reduir respecte el 2021 en 52.225 

euros, una disminució que corresponia a la no celebració de la fira de Municipàlia el 

2022, i a la disminució prevista en el cost de l'Assemblea que estem celebrant 

precisament avui en aquest Col·legi d'Arquitectes de Catalunya, i si comparem amb la 

despesa dels 40 anys a l'Assemblea que vam celebrar a Vilanova i la Geltrú ara fa un 

any. En aquesta partida de comissions, formació i jornades, es va preveure la 

formació i celebració de jornades organitzades des de les comissions sectorials, que 

són finançades amb fons propis de la Federació, així com la partida de cursos FEDAP 

finançats amb fons provinents del Ministeri. I en aquest cas es va preveure un 

augment de 26.878 euros de despesa per l'increment en l'oferta de formació prevista. 

Altres despeses importants en el pressupost fan referència a l'aportació a entitats. És 

el cas, per exemple, de l'aportació a la Federación Española de Municipios y 

Provincias, que a l'aportació per a l'exercici 2022 és la mateixa que el 2021. Estem 

parlant d'una quota anual ordinària de 210.260 euros. I també com a compromís, el 

Consell de Diplomàcia Pública de Catalunya, conegut com a Diplocat, que es mantenia 

la mateixa partida del 2021, de 15.000 euros anuals. 

També destacar que a la seu social hi havia un increment en global en la previsió de 

pujada de preus en subministraments. També un increment en despeses de 

funcionament. En serveis externs, va haver una reducció respecte el 2021 i també en 

publicacions, es va disminuir. Quant a l'apartat de despeses i indemnitzacions en 

desplaçaments i indemnitzacions a òrgans de govern, es va incrementar el 2022 en 

previsió de la celebració de les reunions en format presencial, un cop ja es va 

començar a recuperar la normalitat en quant a l'activitat. També hi ha hagut una 

dotació per a insolvències en el pressupost 2022; com es pot comprovar i abans s'ha 
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explicat a la liquidació del 2021, les insolvències reals són inferiors al 5% dels 

ingressos i per adequar es va preveure en el pressupost del 2022 una previsió 

d'insolvències del 10% dels ingressos de les quotes. 

Quant a inversions, la partida del pressupost 2022 es reduïa considerablement a 

l'exercici, concretament en 39.425,50 euros, ja que la renovació dels serveis 

informàtics a la Federació i la compra de noves llicències de diversos programes 

informàtics ja s'havia produït el 2021. I, per últim, dir-vos que el pressupost de 2022 

es va presentar desequilibrat, amb més despeses que ingressos per un import de 

453.530,63 euros. Aquest dèficit representa el 17,57% dels fons propis de la 

Federació, que en el 2022 eren aproximadament de 2,5 milions d'euros, el que 

significaria que es podria mantenir aquest dèficit de 2022 durant quatre anys més. En 

relació amb la proposta de pressupost presentada el 2021, el dèficit inicial calculat 

suposava el 8,92% dels fons propis de la Federació i la previsió de manteniment del 

dèficit era d'onze anys. Aquest document es va aprovar per unanimitat en el Comitè 

Executiu del 21 de març del 2022. I, en tot cas, el pressupost financer, a partir 

d'ingressos i despeses i també el que són les inversions, es tancava amb una previsió 

de dèficit de 436.530,63 euros. 

Olga Arnau, Presidenta 

Gràcies, secretari. Si hi ha alguna sol·licitud de paraula que alci la mà, si us plau, per 

seguir. Endavant.  

Lluís Esteban, Ajuntament de Montmeló 

Soc Lluís Esteban, de l'Ajuntament de Montmeló. Repassant la web, comentava de la 

reforma que s'ha fet de la web, trobo a faltar del portal de transparència, la relació de 

llocs de treball, plantilla de la Federació, la configuració retributiva, el Comitè Executiu 

i la plantilla, com fem els ajuntaments. I m'ha sobtat no trobar cap dada econòmica 

d'aquestes retribucions, com tots els ajuntaments tenim. I també em sobta que no 

tingueu el segell Infoparticipa. Potser no el podeu assolir o no. O no voleu? No ho sé. 

Olga Arnau, Presidenta 

Secretari, endavant. 

Jordi Seguer, Secretari General 

En tot cas, també caldria distingir una miqueta la naturalesa jurídica del que és la 

Federació de Municipis de Catalunya, que evidentment, gran part dels seus ingressos 

prové dels fons de les aportacions d'entitats públiques —ajuntaments, consells 

comarcals i de diputacions—; i, en tot cas, és una manera de... No es pot equiparar el 

que és l'equivalència a una Administració pública com a tal que té l'obligació. 

Evidentment que s'ha treballat i almenys en aquest darrer any, en què jo he assumit 

una part de funcions de secretari general i també de cap de gabinet, s'ha començat a 

treballar i s'ha millorat molt més la transparència en aquest mandat. I evidentment 

que, si us sembla, doncs, és una aportació que el Comitè Executiu i el Comitè de 

Presidència, en línies d'implementar més transparència, doncs d'anar implementant 

aquesta informació, que us la podem facilitar sense cap mena de problema. En tot 
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cas, també tinguem clar la naturalesa jurídica del que és la Federació de Municipis de 

Catalunya, que és una entitat privada, que de vegades presta a la confusió del que 

pugui ser un ajuntament o una altra administració pública. 

Olga Arnau, Presidenta 

Atenció, jo per complementar únicament, gràcies, perquè totes les sol·licituds de més 

transparència i al final de més bon govern també les hem d'acollir, com les acollim a 

les nostres administracions locals. Únicament, que a Infoparticipa no és qüestió de 

que no hi vulguem ser, sinó no hi podem ser, perquè som una entitat de dret privat. 

O sigui, no som pública i per tant no podem estar dintre d’Infoparticipa. Però per la 

resta, moltes gràcies per l'aportació. Alguna altra paraula? 

Doncs si no hi ha cap més sol·licitud, ara passaríem a la votació de l'aprovació del 

pressupost de l'entitat corresponent a l'exercici 2022. Vots en contra. Abstencions. 

Vots a favor. 

Alba Pijuan, Secretària de la Mesa 

Vist el resultat de la votació, s'aprova per unanimitat el pressupost corresponent a 

l'exercici del 2022. 

 

6. Pressupost de l'entitat corresponent a l'exercici 2023. Ratificació de 

l'acord d'aprovació del Comitè Executiu del 24 d'octubre de 2022. 

“L’article 25 dels Estatuts de l’entitat atribueixen la competència per aprovar el Pressupost a 

l’Assemblea General. 

El pressupost per a l’exercici 2023 s’ha elaborat tenint en compte el pressupost 2022. Cal 

observar que l’actual evolució de la pandèmia està permetent recuperar les activitats habituals i 

serveis que ofereix l’FMC, gairebé en la seva normalitat. La presencialitat del treball usual i de 

les reunions s’està recuperant, i això té un impacte en el pressupost del 2023, generant un cost 

superior al dels anys anteriors. 

El resum del pressupost d’ingressos i despeses el conforma el següent quadre: 

 

FEDERACIÓ MUNICIPIS CATALUNYA     

   

PROJECTE DE PRESSUPOST 2023   
    

ESTAT D'INGRESSOS. Compte PGC 

PRESSUPOST 

2023 

PRESSUPOST 

2022 

Quotes ens associats 1.664.092,34 1.585.411,54 

Aportacions 300.000,00 300.000,00 

Subvencions oficials a l'activitat 308.247,50 280.225,00 

Altres ingressos accessoris i altres de gestió corrent 125.000,00 125.000,00 

Ingressos excepcionals 2.500,00 2.500,00 

      

TOTAL INGRESSOS 2.399.839,84 2.293.136,54 

      

ESTAT DE DESPESES. Compte PGC PRESSUPOST PRESSUPOST 
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2023 2022 

Despeses de personal 1.331.213,27 1.305.431,02 

Comissions, Formació, Jornades 437.225,00 366.750,00 

Seminari de Dret Local 82.000,00 72.000,00 

Cursos FEDAP: Seminari Tècnic Local, Seminari sobre Relacions 

Col·lectives, Seminari d'Actualització de Funció Pública Local 280.225,00 254.750,00 

Aportacions a entitats 303.705,00 231.205,00 

Despeses de la Seu Social 215.000,00 208.000,00 

Despeses de funcionament 149.000,00 159.000,00 

Serveis externs 110.000,00 120.000,00 

Publicacions 62.200,00 34.200,00 

Desplaçaments i indemnitzacions òrgans de govern 68.000,00 86.840,00 

Altres despeses 158.204,62 235.241,15 

    
TOTAL DESPESES 2.834.547,89 2.746.667,17 

      

BENEFICI (+) /PÈRDUA (-) PRESSUPOST ECONÒMIC -434.708,05 -453.530,63 

      

INVERSIONS. Compte PGC 

PRESSUPOST 

2023 

PRESSUPOST 

2022 

Inversions 8.000,00 8.000,00 

ELIMINACIÓ DESPESES NO FINANCERES: DOTACIÓ 

AMORTITZACIÓ -25.000,00 -25.000,00 

      

SUPERÀVIT (+) / DÈFICIT (-) PRESSUPOST FINANCER -417.708,05 -436.530,63 

      

 

El pressupost adjunt és a tots els efectes la norma de guia de la gestió econòmica de l’entitat. 

En raó de tot això, s’eleva a l’Assemblea General la següent proposta d’acord: 

Únic.- RATIFICAR l’acord de la Comissió de Presidència de l’11 d’octubre de 2022 d’aprovació 

del pressupost de l’exercici econòmic 2023, de conformitat amb l’Annex I que s’adjunta a la 

proposta.” 

Olga Arnau, Presidenta 

Moltes gràcies. Ara passem al punt número sis, que és el pressupost de l'entitat 

corresponent a l'exercici 2023. Aquest punt, doncs, corresponent a la presentació del 

pressupost, a la proposta de pressupost per a l'exercici de 2023, serà exposat pel 

Secretari General, Jordi Seguer. Endavant. 

Jordi Seguer, Secretari General 

Gràcies. Bé, en el que dèiem abans, reiterem que l'article 25 dels Estatuts atribueix la 

competència per aprovar en aquesta Assemblea General el pressupost. Com a 

preàmbul, és prou important que feia anys que no s'aprovava el pressupost d'un 

exercici mesos abans que arribem al 2023. Això es va fer, primer de tot, en un acord 

de la Comissió de Presidència de l'11 d'octubre de 2022, celebrada a Mataró, i aquell 

acord es va ratificar en el Comitè Executiu que es va celebrar en el decurs d'aquest 

mes d'octubre. I ara passem, doncs, aquesta competència definitivament a 

l'Assemblea General. El pressupost del 2023 s'ha elaborat tenint en compte el 
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pressupost 2022, però no la liquidació, perquè evidentment no ha acabat l'exercici de 

2022 i encara no tenim el resultat pressupostari. Però evidentment, amb el que dèiem 

abans del 2022, en aquest, la previsió pel 23 és que, si tot continua com fins ara, 

amb aquesta evolució de la pandèmia, doncs hi haurà total normalitat en els serveis i 

activitat de la Federació de Municipis de Catalunya. 

Pel que fa al pressupost, si anem a l'apartat d'ingressos, veurem que hi ha una petita 

variació. Que si dèiem abans que, en aquests últims anys, pràcticament des de 2016 

aproximadament, no hi havia un increment en les quotes dels ens associats, en 

aquest 2023 es va decidir fer un increment del 5% en la quota en comparació amb 

l'exercici de 2022. Això què ha fet? Doncs, que, mantenint les dades d'habitants per 

municipi, segons la darrera publicació de l'Institut Nacional d'Estadística, de 23 de 

desembre de 2021, els ingressos previstos per quotes dels associats s'elevin una 

miqueta més respecte al 2022, que passen a 1.664.092,34 euros. Aquest increment, 

doncs, està desglossat per part dels ajuntaments, que continuen aportant el major 

pes dels ingressos de la Federació de Municipis, amb 1,2 milions; diputacions, amb 

350.000 euros aproximadament; Àrea Metropolitana de Barcelona, 71.800; i consells 

comarcals, 38.700 euros aproximadament. Aquest increment de quotes va ser 

aprovat per la Comissió de Presidència en data 13 de setembre de 2022. La proposta 

de padró es va sotmetre també a aprovació en el Comitè Executiu que vam celebrar 

fa pocs dies, el 24 d'octubre de 2022. I es va es va publicar posteriorment en el Portal 

de Transparència de la nostra entitat. Quant a la resta d'ingressos d'aquest 

pressupost 2023, tenim la mateixa aportació de Generalitat, que és de 300.000 euros 

pel 2023. La subvenció de la FEDAP per formació s'incrementa respecte el 22 fins a 

arribar a 308.247,50 euros. Altres ingressos són per ingressos d'inscripcions, cursos i 

jornades —bàsicament Seminari de Dret Local, que s'ha elevat fins a 120.000 euros—

, i la venda de publicacions; només s'ha fet una estimació d'ingressos de 5.000 euros, 

ja que el Codi de règim local s'havia editat en el 2022. El total d’ingressos previst és 

de 2.399.839,84 euros. 

Anem a l'apartat de despeses que, com podeu veure, són més elevades que els 

ingressos. Estem parlant de 2.834.547,89 euros. Tornem a parlar que la partida de 

despeses més important és la de personal. S'ajusta a la situació prevista per al 2023. 

Amb relació a qüestions d'àmbit intern, doncs, s'ha previst en el pressupost la 

totalitat del cost per a l'empresa de diferents places internes. Sobretot s'ha fet la 

previsió fins a 31 de desembre de 2023, malgrat que tenim un procés electoral i 

també una assemblea de constitució que s'ha de celebrar la tardor del 2023 i que, 

naturalment, pot aportar canvis en funció de l'estructura que sorgeixi d'aquesta 

assemblea de constitució i també de les converses i dels avenços sobre una possible 

fusió entre les dues entitats municipalistes. La partida de despeses de personal, 

concretament pel 2023, és d'1.331.213,27 euros. Bàsicament, és això amb un petit 

increment respecte al 2022. 

Quant a formació i jornades, la partida s'incrementa respecte el 22 en 70.475 euros. 

Correspon a l'increment de formació previst per al 2023 dins del pla de formació 

subvencionat pel fons FEDAP, un augment proposat en aquest pressupost provisional 

a falta de concretar el Pla de formació 2023. Insistim que, per primera vegada i feia 

molt temps, que la Federació no aprovava el pressupost del 2023 abans que 
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arribéssim a aquest exercici, però, es va fer sobretot en previsió i tenint en compte el 

cicle electoral de l'any vinent. Aquesta xifra que es va contemplar podria ser més 

elevada, però això no interfereix en el pressupost, ja que es tracta d'una subvenció i 

per tant, estaria directament relacionada amb la mateixa quantitat en partides de 

despesa. També està previst en el 2023, 25.000 euros per la participació de la 

Federació de Municipis de Catalunya en la fira Municipàlia de Lleida, que es tornarà a 

fer, o la celebració de l'Assemblea Constituent de la Federació de Municipis de 

Catalunya, que vindrà després de les municipals del 28 de maig. Altres despeses són 

aportacions a entitats, com la FEMP. En aquest cas, al ser assemblea també 

constituent, hi ha un important increment en l'aportació que fa la Federació de 

Municipis perquè pujarà l'aportació a la Federación Española fins a 282.760 euros. I 

es manté, o s'ha previst en el 2023, els 15.000 euros anuals pel Consell de la 

Diplomàcia Pública de Catalunya, el Diplocat. Altres despeses són el lloguer de la seu 

social, que l'any que ve passarà a ser 7.000 euros més car que el 2022. Estem 

parlant de 186.000 euros, el lloguer de les instal·lacions de la Via Laietana. Quant a 

despeses de funcionament, es mantenen les mateixes amb una disminució de 10.000 

euros en la gestió del web corporatiu. Es fa una previsió de 35.000 euros, com el 

2022, per a serveis d'assessorament extern en qüestions com ara informes externs; 

n'hem encarregat un recentment sobre la problemàtica de la gestió dels menjadors 

escolars; s'han de prendre decisions de cara a l'any que ve o en altres qüestions que 

es decideixi des del Comitè Executiu o des de la Comissió de Presidència. També en el 

pressupost del 2023 hem inclòs una partida de 30.000 euros per a la publicació del 

llibre Ajuntament fàcil, que coordinarà el reconegut Pep Mir. S'ha previst l'edició i la 

distribució de mil exemplars, així com els honoraris a l'autor d'aquest volum, que no 

es va editar el 2019 però sí el 2015, i que recuperarem en el 2023. Pel que fa a 

desplaçaments i indemnitzacions dels òrgans de govern, aquesta despesa es redueix 

al 2023, tenint en compte que no hi haurà el mateix nombre de reunions dels 

diferents òrgans de govern a causa de les eleccions municipals. També important, en 

el resultat pressupostari, en aquesta previsió s'ha intentat reduir el dèficit previst en 

un 5% la dotació pel que fa a les insolvències. Si veieu la comparativa al 2022 i en el 

2021, aquesta dotació per insolvències pujava el 10% i, en aquest 2023, s'ha reduït 

en el 5%. Quant a inversions, hi ha una dotació aproximada només de 8.000 euros 

per equipament informàtic si és necessari, com a previsió. I tot plegat fa que el 

projecte de pressupost s'hagi presentat novament desequilibrat, amb més despeses 

que ingressos, amb un import, en aquest pressupost financer, de 417.708,5 euros. 

Olga Arnau, Presidenta 

Gràcies, secretari. Alguna sol·licitud de paraula? Doncs, així passaríem a votar la 

proposta de pressupost de l'entitat corresponent a l'exercici 2023. Vots en contra. 

Abstencions. Vots a favor. 

Alba Pijuan, Secretària de la Mesa 

Vist el resultat de la votació, s'aprova per unanimitat el pressupost corresponent a 

l'exercici 2023. 

7. Renovació de vocals del Comitè Executiu. 
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“L’article 25 del Estatuts atribueix l’Assemblea general l’elecció dels membres del Comitè 

Executiu de l’entitat. 

D’una banda, el Comitè Executiu de data 31 de gener de 2022 va acordar -a petició del grup de 

Junts per Catalunya- substituir provisionalment la senyora Montserrat Candini i Puig pel senyor 

Marc Solsona Aixalà, alcalde de Mollerussa, com a vocal provisional del Comitè Executiu i com a 

vicepresident de la Federació de Municipis de Catalunya mentre durés la situació de baixa 

temporal. 

Atès que la senyora Montserrat Candini va fer pública la seva renúncia com a alcaldessa de 

Calella el passat dia 11 de maig, es a procedir a formalitzar la seva substitució definitiva pel 

senyor Marc Solsona Aixalà, alcalde de Mollerussa.  

D’altra banda, tal i com preveia el pacte de govern a l’inici de la legislatura, a l’Ajuntament de 

Sant Feliu de Llobregat es va produir un canvi d’alcalde. Lidia Muñoz Cáceres va deixar 

l’alcaldia i això comporta la pèrdua de la seva condició per ser vocal del Comitè Executiu de la 

Federació de Municipis de Catalunya, per la qual cosa es va procedir a la seva substitució en el 

Comitè Executiu del 27 de juny de 2022. En l’esmentat Comitè Executiu es va acordar 

substituir la senyora Lidia Muñoz Cáceres, per la senyora Ascensión Ratia Checa, alcaldessa de 

Pallejà, com a vocal provisional del Comitè Executiu de la Federació de Municipis de Catalunya i 

elevar la seva designació a la propera Assemblea General. 

D’acord amb això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, es proposa a l’Assemblea 

General l’aprovació del següent ACORD: 

Primer.- Nomenar el senyor Marc Solsona Aixalà, alcalde de Mollerussa, com a vocal del 

Comitè Executiu i com a vicepresident de la Federació de Municipis de Catalunya, en substitució 

de la senyora Montserrat Candini i Puig. 

Segon.- Nomenar la senyora Ascensión Ratia Checa, alcaldessa de Pallejà, com a vocal del 

Comitè Executiu de la Federació de Municipis de Catalunya, en substitució de la senyora Lidia 

Muñoz Cáceres.” 

Olga Arnau, Presidenta 

Moltes gràcies. Continuem amb l'ordre del dia. Passem al punt número set, que és la 

renovació dels vocals del Comitè Executiu. La proposta és nomenar dos vocals del 

Comitè Executiu per relleus de dues alcaldies. Com abans ja ens ha avançat el 

vicepresident, és nomenar el senyor Marc Solsona Aixalà, alcalde de Mollerussa, com 

a vocal del Comitè Executiu i com a vicepresident de la Federació de Municipis de 

Catalunya, en substitució de la senyora Montserrat Candini i Puig que, per problemes 

personals, va deixar inicialment l'alcaldia i, per tant, el seu càrrec aquí a la Federació. 

En aquest punt, jo sí que volia aprofitar per agrair la predisposició i la voluntat i 

l'empenta que ha tingut des del primer dia, que vam constituir aquest equip que 

encara continuem ara. I en tot cas, doncs, va per tu, Montserrat, perquè et trobem 

molt a faltar. 

I, en segon lloc, és nomenar a la senyora Ascensión Ratia Checa, alcaldessa de 

Pallejà, com a vocal del Comitè Executiu de la Federació de Municipis de Catalunya, 

en substitució de la senyora Lídia Muñoz Cáceres, que arrel dels acords va haver de 

deixar al capdavant de l'alcaldia, i també l'hem perdut com un gran actiu en activitat 

dins del Comitè Executiu. 
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No sé si hi ha alguna sol·licitud de paraula abans de passar-ho a votació. Doncs, 

procedirem a fer la votació d'aquesta renovació de dos vocals del Comitè Executiu. 

Vots en contra. Abstencions. Vots a favor. 

Alba Pijuan, Secretària de la Mesa 

Vist el resultat de la votació, s'aprova per unanimitat la designació del senyor Marc 

Solsona Aixalà, alcalde de Mollerussa, com a vocal del Comitè Executiu i com a 

vicepresident de la Federació de Municipis de Catalunya, en substitució de la senyora 

Montserrat Candini i Puig; i de la senyora Ascensión Ratia Checa, alcaldessa de 

Pallejà, com a vocal del Comitè Executiu de la Federació de Municipis de Catalunya, 

en substitució de la senyora Lídia Muñoz Cáceres. 

 

8. Proposta de modificació dels Estatuts de la Federació de Municipis de 

Catalunya 

“Es proposa la modificació dels actuals Estatuts de l’FMC, que van ser aprovats en la 31a 

Assemblea General de l’FMC, celebrada a Barcelona el 20 de novembre de 2020.  

El Comitè Executiu de data 19 de setembre de 2022 va acordar la modificació dels estatuts de 

l’FMC per tal de que constin explícitament els següents dos extrems:  

i.- Que els membres del Comitè Executiu de l’FMC han de reunir en qualsevol cas la 

condició d’alcaldes i alcaldesses.  

ii.- Que els membres de la Comissió Gestora que són els alcaldes i alcaldesses que eren 

membres del Comitè Executiu dissolt no perden llur condició fins a la constitució de la 

nova Assemblea General.  

A aquests efectes es proposa modificar els següents articles dels estatuts de l’FMC (de 

conformitat amb el que es disposa en negreta):  

i.- Article 26.1:  

1.El Comitè Executiu estarà integrat per la Presidència, les Vicepresidències i pels Vocals que 

nomena l’Assemblea. En qualsevol cas, els membres del Comitè Executiu hauran de 

tenir la condició d’alcalde o alcaldessa dels ens locals associats o ser alcalde o 

alcaldessa i ostentar la presidència de l’ens local associat. En cap cas, el Comitè 

Executiu tindrà més de trenta membres electes. 

Article 28.2: 

2.Es perdrà, durant el mandat ordinari, la condició de membre del Comitè Executiu pels motius 

següents:  

a) Mort o declaració d’absència. 

b) Pèrdua de la condició d’alcalde o alcaldessa.  

c) Incapacitat o inhabilitació per l’exercici de càrrec públic. 

d) Renúncia o dimissió, presentada per escrit a la Presidència, amb el coneixement previ 

de l'òrgan plenari de l'entitat local a la qual pertany el càrrec dimissionari. 

e) Destitució per acord de l’Assemblea en exercici de l’acció de responsabilitat. 

ii.- Disposició addicional Segona:  
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2. Dissolt el Comitè Executiu pel motiu previst en l'apartat anterior, els alcaldes/ses dels 

municipis que n'eren membres es constitueixen en Comissió Gestora, assumint les funcions que 

aquests Estatuts atorguen al Comitè Executiu, i a la Presidència. Els membres de la Comissió 

Gestora no perden llur condició fins a la constitució de la nova Assemblea General. Per 

a l'exercici de les seves atribucions, la Comissió Gestora podrà nomenar una Presidència, 

d'entre els seus membres. 

En raó de tot això, es proposa a l’Assemblea General la proposta d’acord següent: 

Únic.- APROVAR la modificació dels Estatuts de la Federació de Municipis de Catalunya, de 

conformitat amb l’Annex I que s’adjunta a la proposta.” 

Olga Arnau, Presidenta 

Moltes gràcies. Passem ara al punt número vuit, que és la proposta de modificació 

dels Estatuts. Es proposa la modificació dels actuals Estatuts de l'FMC, que van ser 

aprovats en la 31a Assemblea General de l'FMC celebrada a Barcelona el 20 de 

novembre de l'any 2020. El Comitè Executiu de data 19 de setembre del 2022 va 

acordar la modificació dels estatuts de l'FMC per tal que constin explícitament els 

següents dos extrems. 

Un és que els membres del Comitè Executiu de l'FMC han de reunir, en qualsevol cas, 

la condició d'alcaldes i alcaldesses; i el segon és que els membres de la Comissió 

Gestora, que són els alcaldes i alcaldesses que eren membres del Comitè Executiu 

dissolt, no perdin llur condició fins la constitució de la nova Assemblea General. 

Doncs a aquests efectes, amb aquestes dues preses de decisions, cal modificar els 

següents articles dels Estatuts de l'FMC, en conformitat al que es disposa que ara 

llegiré: “A l'article 26.1, el seu apartat 1, diu que el Comitè Executiu estarà integrat 

per la Presidència, les Vicepresidències, els vocals que nomena l'Assemblea, i ara, a 

més a més, s'incorpora: "En qualsevol cas, els membres del Comitè Executiu hauran 

de tenir la condició d'alcalde o alcaldessa dels ens locals associats o ser alcalde o 

alcaldessa i ostentar la presidència de l'ens local associat. En cap cas, el Comitè 

Executiu tindrà més de trenta membres electes." Aquest és el primer canvi. I l'article 

28.2, en el seu apartat 2, s'incorpora que "es perdrà durant el mandat ordinari la 

condició dels membres del Comitè Executiu pels motius següents: Mort o declaració 

d'absència." Incorporem: "pèrdua de la condició d'alcalde o alcaldessa". A l'apartat c): 

"Incapacitat o inhabilitació per a l'exercici de càrrec públic." L'apartat d): "Renúncia o 

dimissió presentada per escrit a la Presidència, amb el coneixement previ de l'òrgan 

plenari de l'entitat local a la qual pertany el càrrec dimissionari." I en el seu lloc, la 

lletra e): "Destitució per l'acord de l'Assemblea en exercici de l'acció de 

responsabilitat." Cal fer esment en un punt 2 de Disposició addicional segona, en el 

seu punt 2, també es substituirà: diu, com deia abans: "Dissolt el Comitè Executiu pel 

motiu previst en l'apartat anterior, els alcaldes i alcaldesses dels municipis que n'eren 

membres es constitueixen en Comissió Gestora, assumint les funcions que aquests 

Estatuts atorguen al Comitè Executiu, i a la Presidència." I s'incorporarà amb aquesta 

modificació: "Els membres de la Comissió Gestora no perden llur condició fins a la 

constitució de la nova Assemblea General." I continua: "Per a l'exercici de les seves 

atribucions, la Comissió Gestora podrà nomenar una Presidència d'entre els seus 

membres." 
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No sé si ho he llegit tan ràpid que potser no se m'ha entès. És una mica espès i 

enrevessat, però, en tot cas, la voluntat del que es va decidir en el Comitè Executiu, 

era, doncs, que s'hagués de tenir la condició de ser alcalde i alcaldessa. I això es veu, 

un cop substituït la Comissió de Presidència amb el que hi havia anteriorment dintre 

dels Estatuts, un altre òrgan que també gestionava l'entitat, doncs es veia que no hi 

havia cap lloc que especifiqués el fet d'haver de tenir aquesta condició i per això 

s'incorpora. I la següent modificació és perquè, un cop acabem evidentment els 

mandats en els quals hem estat elegits als nostres municipis, doncs més que una 

gestora, que potser no tenen en aquell moment el coneixement i de què es porta el 

dia a dia de l'entitat, doncs hi hagi una continuïtat fins la nova Constitució dels que 

actualment estem. Sempre i quan es vulgui. Això també és una cosa lliure i 

voluntària, i el primer que hi ha d'haver és la voluntat de continuar. 

Alguna pregunta? Doncs, passem a la votació de la modificació dels Estatuts de l'FMC. 

Vots en contra. Abstencions. Vots a favor.  

Alba Pijuan, Secretària de la Mesa 

Vist el resultat de la votació, s'aprova per unanimitat la modificació dels Estatuts de la 

Federació de Municipis de Catalunya. 

Olga Arnau, Presidenta 

Moltes gràcies. Ara sí que, abans de la proposta de resolució sobre el finançament 

local, veurem un vídeo de la promoció del servei que ja hem anat esmentant en 

diverses ocasions, el SIE, el Servei Info Europa, que és un servei que vam iniciar el 

darrer trimestre de l'any 2021. Endavant el vídeo. 

 

9. Proposta de resolució sobre finançament local  

“L’autonomia local és un dret constitucional que s’atorga als municipis per a la gestió dels seus 

interessos. Aquesta es garanteix atorgant-los personalitat jurídica plena, atribuint als 

ajuntaments, conformats pels alcaldes i alcaldesses i regidors i regidores, el seu govern i 

l’administració. 

Els Ajuntaments, i els ens locals en general, formen part de la xarxa institucional del nostre 

país i cal que també esdevinguin, en un sentit ampli, govern, basant-nos en el principi de 

subsidiarietat que implica l’exercici de les competències dels poders públics més pròxims a la 

ciutadania, recollit a la Carta Europea d’Autonomia Local del 15 d’octubre de 1985, subscrita 

per l’Estat Espanyol en 1988.  

Durant aquests 43 anys de democràcia local, l’arquitectura institucional i pressupostària dels 

governs locals no ha tingut grans variacions. El procés, inacabat de descentralització de l’Estat 

en el sistema autonòmic, no ha arribat amb el mateix impuls als municipis. Des d’aquesta 

perspectiva, per poder exercir l’autonomia local és imprescindible disposar dels mitjans 

necessaris i, sense garantir la suficiència financera de l’administració local, queda desvirtuada 

l’autonomia local.  

Malgrat que l’article 142 de la CE estableix que les hisendes locals hauran de disposar dels 

mitjans suficients per al desenvolupament de les funcions que la llei atribueix a les corporacions 

locals, i es nodrirà fonamentalment dels tributs propis i de la participació en els de l’Estat i les 
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Comunitats Autònomes, aquesta suficiència financera ha anat minvant progressivament, i amb 

ella l’autonomia local real. 

Una gran estocada al principi d’autonomia local a través de la limitació de l’autonomia 

pressupostària es va produir amb la reforma de l’article 135 de la CE i la posterior aprovació de 

la Llei Orgànica 2/1012 de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, que 

disposava que l’elaboració, aprovació i execució dels pressupostos i altres actuacions que 

afectin les despeses o ingressos de les administracions públiques havien d’estar sotmeses al 

principi d’estabilitat pressupostària. 

Aquesta nova llei exigia noves adaptacions de la normativa bàsica en matèria d’administració 

local per aplicar adequadament els principis d’estabilitat pressupostària, sostenibilitat financera 

o eficiència en l’ús dels recursos públics locals. És per això que es va aprovar la Llei 27/2013, 

de 27 de desembre, de Racionalització i Sostenibilitat de l’Administració Local, coneguda com a 

LRSAL.  

El preàmbul de l’LRSAL pretenia aquesta reforma amb els objectius de clarificar les 

competències municipals per evitar duplicitats, racionalitzar l’estructura organitzativa de 

l’administració local d’acord amb els principis d’eficiència, estabilitat i sostenibilitat financera, 

garantir un control financer i pressupostari més rigorós i afavorir la iniciativa econòmica privada 

evitant intervencions administratives desproporcionades. 

La realitat és que l’LRSAL no ha estat una norma transformadora, en el sentit de modernitzar el 

règim local, sinó que la finalitat que es perseguia era garantir que les entitats que conformen 

l’administració local no generaven dèficit estructural limitant la despesa pública a través també 

de la limitació de competències. Això afecta de ple a l’autonomia local que queda subordinada a 

la situació financera del municipi, generant desigualtat bàsica en els ciutadans i ciutadanes. 

Per altra banda, l’article 27 de l’LRSAL especifica en quines condicions es pot delegar en els 

municipis l’exercici de competències de l’Estat i de les CCAA. Aquestes delegacions requereixen 

els mitjans personals, materials i econòmics que l’administració delegant ha d’assignar als 

municipis sense que suposi una major despesa per a les administracions públiques.  

Tot i el redactat d’aquest article i la voluntat de l’LRSAL, en poques ocasions els municipis 

reben els mitjans personals, materials i econòmics adequats per assumir la delegació de 

competències d’altres administracions superiors, costejant també amb recursos propis les 

necessitats de la seva ciutadania.  

A aquesta situació de dificultats estructurals de finançament del món local i de la limitació de la 

seva autonomia, cal sumar-hi un seguit de situacions que s’han produït en els darrers anys, i 

que han agreujat el moment actual:  

• El món local ha afrontat des de la primera línia de batalla una pandèmia que ha requerit 

molts esforços econòmics per atendre les necessitats de la ciutadania. Des del primer 

moment, els ajuntaments i ens locals van estar al capdavant proporcionant material 

preventiu, realitzant neteges intensives i acompanyant les necessitats de la ciutadania més 

vulnerable, fins a la segona fase, d’acompanyament a la recuperació de les conseqüències 

econòmiques de la pandèmia en les nostres viles i ciutats.  

• La Sentència del TC sobre l’impost de l’Increment del Valor dels Terrenys de Naturalesa 

Urbana (plusvàlua) ha generat també un trasbals a les economies locals. La sentència 

obliga a la modificació de l’impost, amb un impacte econòmic important per a les 

administracions locals que, per una banda, ha de retornar les liquidacions que no tenien un 

caràcter ferm i, per l’altra, deixa exemptes de tributació moltes transmissions. Cal recordar 

que l’impost de la plusvàlua és la segona major font d’ingressos pels ajuntaments, per 

darrere de l’impost sobre els béns immobles (IBI).  
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• En el cas de Catalunya suposa de mitjana el 13,71% dels ingressos per impostos directes 

dels ajuntaments, tot i que n’hi ha que estan molt per sobre d’aquest percentatge, com 

Castelldefels (34,6%), Malgrat de Mar (34,4%), Pineda de Mar (24,8%), Santa Coloma de 

Cervelló (23,3%), Sitges (21,1%) o Cornellà (19,1%), per posar alguns exemples.  

• Fruit de la guerra a Ucraïna, la factura energètica dels ajuntaments ha augmentat una 

mitjana del 30%, dificultant el pagament d’aquest augment en el pressupost del 2022 i fent 

gairebé impossible assumir-lo en els pressupostos del 2023. A aquesta situació cal afegir la 

derivada de l’encariment de les matèries primeres, que provoca un major cost en les 

inversions municipals i que fa que en nombroses ocasions les licitacions quedin desertes, o 

un cop adjudicades les empreses no puguin desenvolupar-les.  

• L’augment de l’IPC, que se situa en el mes d’octubre en el 7,3%, impacta de forma directa 

en la confecció dels pressupostos municipals del 2023. Per altra banda, l’acord del Govern 

de l’Estat amb els funcionaris públics per afrontar aquest augment del cost de la vida, es 

trasllada al capítol 1 de tots els ajuntaments i ens locals, amb una pujada addicional per 

aquest any de l’1,5% per compensar la inflació -que se suma al 2% ja aprovat en els 

pressupostos de l’Estat del 2022-, i un augment del 2,5% per l’any 2023, sense rebre més 

recursos per part de l’Estat per afrontar aquest increment. 

• En les darreres setmanes, el Banc Central Europeu (BCE) ha augmentat els tipus d’interès 

bancari per tal de controlar la inflació. En octubre l’augment ha estat en 75 punts bàsics, 

situant el tipus de referència principal en el 2%. Tot apunta que aquest augment no serà el 

darrer, com ja ha avisat el BCE. Aquest increment repercuteix en un augment de la 

despesa dels ajuntaments endeutats, o el que es vulguin endeutar per afrontar inversió 

necessària en els seus municipis.  

• També en els darrers anys, tant el Govern central com el Govern de la Generalitat de 

Catalunya han dedicat esforços a l’aprovació de legislació amb afectació a l’administració 

local, sense garantir l’adequat finançament perquè aquesta pugui complir amb les 

obligacions que li són traslladades. Per posar alguns exemples:  

o Està vigent en aquest moment la Llei 7/2022, de 8 d’abril, de residus i sòls contaminats 

per a una economia circular, que en la disposició addicional catorzena obliga els 

ajuntaments a elaborar un cens d’instal·lacions i emplaçaments amb amiant, incloent-hi 

un calendari que planifiqui la seva retirada, abans del 9 d’abril del 2023. La retirada ha 

de prioritzar les instal·lacions i emplaçaments atenent al seu grau de perillositat i 

exposició a la població més vulnerable. Les que siguin de caràcter públic hauran d’haver 

estat gestionades abans de 2028. Avui dia no hi ha encara previst cap complement 

econòmic extraordinari per elaborar aquest cens, ni per descomptat, per retirar aquest 

material.  

o El Reial Decret 487/2022, de 21 de juny, pel qual s’estableixen els requisits sanitaris 

per a la prevenció i el control de la legionel·losi, modifica les anteriors condicions de 

prevenció i control, augmentant les exigències de revisions. A més a més, totes les 

instal·lacions de risc han de disposar d’un Pla de Prevenció i control de Legionel·la i es 

disposa d’un termini d’un any, a partir de l’entrada en vigor del RD (23 de gener de 

2023), per actualitzar-lo. Conseqüentment, totes les instal·lacions de risc de titularitat 

municipal hauran de tenir el seu PPCL el 23 de gener de 2024. L’increment que preveu 

la nova normativa en les tasques de prevenció, control i tractament de la Legionel·la, 

així com en la freqüència d’aquestes, representen una despesa important per als 

titulars de les instal·lacions i implica un problema econòmic important per als 

ajuntaments pel sobrecost que se’n deriva. 
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Finalment, i en relació amb el Fons de Cooperació Local, fa pocs dies la conselleria de 

Presidència del Govern de la Generalitat de Catalunya ha avançat que en el 2023 

s’incrementarà un 10% de mitjana aquest fons per a ajuntaments, consells comarcals i entitats 

municipals descentralitzades. La Federació de Municipis de Catalunya considerem del tot 

insuficient aquesta proposta, tenint en compte que el Fons de  

Cooperació Local va arribar al seu màxim l’any 2010, amb una dotació de 156 M€. En el 2012 

es va reduir a 124 M€, on gairebé s’ha mantingut sense variacions en els darrers deu anys. En 

l’any 2022 va augmentar als 136 M€ (per sota dels 139 M€ del 2011). Per tant, aquesta 

proposta d’increment del 10% ni tan sols ens situa en la dotació de l’any 2010. És evident que 

aquest augment dels Fons de Cooperació Local no respon a les necessitats actuals dels nostres 

municipis i que s’ha de revisar de manera urgent, transitant cap a un sistema que garanteixi el 

principi d’equitat interterritorial.  

Per tot el que s’ha exposat, i per posar fi a les dificultats econòmiques d’una ja minvada 

hisenda local, la Federació de Municipis de Catalunya sol·licitem:   

1. Al Govern de l’Estat:  

a) Considerant que per al 2023 les transferències en el marc del model de finançament 

preveuen un increment d’un 3% en relació amb el 2022, sol·licitem al govern de l’Estat 

la dotació d’un fons extraordinari en favor dels ens locals per donar resposta a 

l’augment de despeses vinculat, directament o indirectament, a l’increment de 

costos de l’energia. 

b) Que es realitzi una compensació a favor dels ajuntaments per la pèrdua 

d’ingressos provocada per la sentència del TC en referència a l’impost sobre 

l’Increment del Valor dels Terrenys de Naturalesa Urbana, tant per les devolucions 

realitzades com per les conseqüències de la reforma normativa. 

c) La creació d’una dotació addicional de recursos per incrementar el finançament 

dels ens locals amb motiu de l’increment salarial de l’1,5% pel 2022.  

d) La derogació de la Llei de Racionalització i Sostenibilitat de l’Administració 

Local.  

e) Tot i que en els darrers anys s’han augmentat l’import de les transferències realitzades 

a favor dels ens locals, fruit del bon comportament de les figures tributàries que 

incideixen en el model de finançament i la voluntat del Govern de l’Estat, la realitat és 

que ha estat insuficient per a cobrir ni tan sols les noves necessitats de despeses dels 

ens locals Per això, és necessari que es revisi definitivament el finançament local 

per fer possible el mandat constitucional d’autonomia local.  

2. Al Govern de la Generalitat de Catalunya:  

a. Que actualitzi i revisi els fons de cooperació local a les necessitats actuals 

dels ens locals de Catalunya.  

b. Que generi un Fons de Cooperació Local Extraordinari que cobreixi els 

increments dels costos derivats de la inflació. 

c. Que presenti en la present legislatura la Llei de Governs Locals i la Llei de 

Finances Locals per recuperar el principi d’autonomia local i els recursos 

suficients per a dur-la en plenitud. 

d. Que quan es produeixi una delegació de competències en els municipis, es faci 

garantint els recursos necessaris perquè puguin ser desenvolupades sense 

generar cap cost a les administracions locals.  
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3. A les Diputacions: 

a. Que sufraguin el 50% de la despesa addicional de l’increment del cost de 

subministraments energètics dels ajuntaments que han de suportar les 

administracions locals. 

Només amb l’assoliment d’aquestes peticions que formulem a les diferents administracions, els 

ajuntaments i la resta d’ens locals podrem assolir l’autonomia local real que preveu la 

normativa i donar resposta de forma justa i igualitària a les necessitats del segle XXI dels 

nostres veïns i veïnes.” 

Olga Arnau, Presidenta 

Ara passem al punt número nou de l'ordre del dia, que és: Proposta de resolució 

sobre el finançament local. Està tan tan tan calenta que us acaben de repartir aquesta 

proposta de resolució que farem ara aquí, a la 33a Assemblea. Posant-nos en els 

antecedents, està molt explicat aquí en el cos de la Resolució. 

Alguna sol·licitud de paraula? Doncs passaríem a l'aprovació de la proposta de 

resolució sobre el finançament local. Vots en contra. Abstencions. Vots a favor.  

Alba Pijuan, Secretària de la Mesa 

Vist el resultat de la votació, s'aprova per unanimitat la resolució sobre finançament 

local. 

 

10. Torn obert de paraules. 

Olga Arnau, Presidenta 

Moltes, moltes gràcies. Passem ara al punt número deu, que és el torn al torn obert 

de paraules i, per tant, el darrer punt d'aquest ordre del dia que teníem avui. Si algú 

vol demanar la paraula sobre qualsevol qüestió que ens vulgui traslladar, en la que hi 

treballem, que hi fem esment. Endavant.  

Sr. Ferran, Diputació de Lleida 

Gràcies. Bon dia. Soc en Ferran de la Diputació de Lleida i, bé, m'he esperat al punt 

aquest del torn obert de paraules amb què fa referència al 50% de la despesa 

addicional i l'increment del cost dels subministraments energètics. Val a dir que 

nosaltres estem ja en ple procés d'aprovació dels pressupostos. Potser aquesta 

proposta no sé si la vol fer arribar abans a les diputacions. En tot cas, nosaltres 

contemplem la possibilitat no només, no específicament pel tema de les energies, 

però sí d'un augment important de les despeses generades pels municipis. Hem 

posat, en certa manera, més... Disposem de més recursos perquè els municipis 

destinin a sufragar aquestes despeses. Però no especifiquem el terme d'energia. És a 

dir, això ho deixem obert. Això a disponibilitat de cada municipi. 

I després volia fer una proposta. No sé si potser es contempla perquè és la primera 

vegada que vinc. Potser ja la teniu contemplada però no em consta. És que nosaltres, 

com a diputacions, participem a la Federación Española de Municipios y Provincias 
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com una comissió amb la qual, doncs, col·laborem i fem les nostres aportacions. I no 

sé si ho estudiéssiu. Ho deixo aquí perquè vosaltres ho estudieu, la possibilitat de 

crear una comissió de les diputacions, dintre de la Federació, per intentar coordinar i 

intentar treballar —que ja ho estem fent, cadascú dintre dels nostres àmbits—, 

sobretot de cara als municipis que també ja ho estan fent. Per tant, possiblement 

sigui una proposta interessant. Com un comitè, no sé, un grup assessor... Intentar 

coordinar —crec que estaria bé— les quatre diputacions amb la Federació. Res més. 

Moltes gràcies. 

Olga Arnau, Presidenta 

Moltes gràcies. Quant a la primera, diguem-ne el primer que ens has traslladat, que 

és aquest 50%, vam enviar una sol·licitud a totes les diputacions per poder-se trobar, 

doncs, amb la Comissió de Presidència de l'FMC. Girona, també ja ens va respondre. 

També tenen... No és un 50%, s'estima aquest increment del 30 que hem tingut totes 

les administracions locals, però sí que també, en tot cas són, uns fons diguem-ne no 

obligatoris, que no s'han de condicionar, que en tot cas, llavors, el municipi els 

disposa amb el que més necessitat té i amb el que realment s'havia fet el forat més 

gros. 

I, en quant a la creació de la comissió, nosaltres ja tenim les diputacions treballant 

dintre de les comissions, que ja tenim estructurada en les àrees que abans, ens ha 

traslladat en Marc Solsona. Ja hi ha les diputacions a dintre també sempre, doncs, 

perquè el treball sigui molt més transversal. Gràcies. 

Alguna intervenció més? Endavant. 

Francisco Guisado, Alcalde d’Òdena 

Gràcies, presidenta. Seguint l'esperit d'aquesta proposta de resolució, feia esment, i 

com a recordatori —el meu nom és Francisco Guisado, sóc alcalde del municipi 

d'Òdena, que és un municipi petit—, que també és de les defenses, no solament de 

les competències municipals, però també aquelles competències impròpies que ens 

toca fer a molts municipis petits, i que estan recollides en aquest escrit de proposta 

de resolució. Una d'elles és que el municipi d'Òdena —i no serà l'únic, seran 

moltíssims municipis petits—, hem de mantenir consultoris mèdics, hem de tenir 

jutjat de pau, hem de tenir Correos, oficines de Correos, i sempre tenim convenis de 

col·laboració, de finançament, perquè sempre són insuficients, i que ens toca fer 

despesa de recursos ordinaris. Però és que, ara, al municipi d'Òdena —i sense entrar 

a valorar com s'està fent—, ja tenim institut-escola; tenim molt d'equipament de 

laboratori, que el tenim emmagatzemat perquè no tenim encara part de l'institut fet. I 

amb aquest institut-escola ja és la gota que ha fet vessar el got. Perquè ara ens hem 

de fer càrrec del manteniment, de la neteja i del conserge, i són finançaments molt 

inadequats per part de la Conselleria. I per tant, no sé si és un problema solament del 

municipi d'Òdena o n'hi ha més. Però sí que m'agradaria treballar amb la Federació 

aquest tema per mirar que el finançament d'aquestes competències impròpies es 

vagin reduir i sobretot aquestes noves com l'institut-escola. 
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Olga Arnau, Presidenta 

Molt bé, moltes gràcies. A tall d'informació únicament, preteníem arribar avui amb un 

estudi que estem fent precisament amb el que has explicat del manteniment. No hem 

arribat a temps a poder-ho presentar, però esperem ben aviat poder-vos traslladar, a 

tots els municipis, una informació important i interessant que també ens ha d'ajudar 

en aquestes línies econòmiques. I, en tot cas, a disposició qualsevol cosa que puguem 

treballar i ajudar-te directament, que sàpigues que, no únicament els que estem aquí 

a la Mesa, sinó que tot el personal de la Federació, està disposat a poder ajudar i 

col·laborar molt bé en el que convingui. 

Alguna paraula més?  Doncs, gràcies. Ara sí que passaríem al punt final. 

 

11. Cloenda de l’Assemblea 

Ara sí, arribem a la part final d'aquesta 33a Assemblea de la Federació de Municipis 

de Catalunya, que ha servit, com hem vist entre d'altres, per a aprovar de manera 

consensuada i unànime una proposta de resolució sobre el finançament local. Crec 

que... pocs temes hi hauria que alcaldes i alcaldesses, regidors i regidores, ens posés 

tan d'acord com pot ser el finançament local. És una proposta que ha de servir per 

tornar a posar al centre dels debats les greus dificultats que estem tenint els 

ajuntaments per donar resposta a les darreres crisis socials, econòmiques, que ens 

van afectar. I ja no podem dir només la covid, perquè sembla que és un... —estem 

intentant recuperar, però ens tornen a malmetre—, i per tant, podem dir que tenim 

superada la gestió de la pandèmia de la Covid-19, que no hem superat les seves 

conseqüències; han ocupat totes elles més de la meitat d'aquest mandat. I ara ja 

portem uns mesos assumint les conseqüències de l'encariment d'aquests 

subministraments energètics a causa, doncs, d'aquest conflicte bèl·lic d'Ucraïna, com 

he dit al principi, a la intervenció inicial. Sigui pels motius que sigui, o per uns o pels 

altres, els ajuntaments disposem d'un finançament precari que no ha estat abordat 

mai de manera seriosa per cap de les altres administracions superiors, sigui la 

Generalitat, perquè és la més propera; sigui el Gobierno de l'Estat, o sigui qui sigui.  

Doncs això és el que tremolem els alcaldes i alcaldesses. I mentrestant, totes les 

normatives —en forma de lleis, en forma de decrets— ens acaben esquitxant cada 

cop més les nostres finances municipals, ja prou malmeses. A vegades, dèiem que ja 

fèiem aquest treball quirúrgic. És que ara ja no podem obrir per enlloc, ni buscar per 

enlloc. Senzillament, el que hem d'anar fent és disposant, cap a una banda, cap a 

l'altra, perquè ens estem convertint en tapaforats més que en persones amb una 

activitat i pròpies d'iniciatives. Ja seria hora de dir prou i de donar prioritat a la 

millora del finançament de l'Administració local, la que està més propera, 

absolutament a tothom —fins i tot a aquells que també ens fan decrets i real 

decretos. Sí, també és la seva administració més propera, l'administració que coneix 

millor quines són les necessitats del dia a dia, quines problemàtiques hi ha a cada 

carrer, a cada barri, a cada vila, a cada poble, a cada ciutat d'aquest país. I aquesta, 

que és la que ha de trobar les primeres solucions, moltes vegades és la que té menys 

recursos i la que ha de posar els recursos propis que pugui, però no vol dir que siguin 

els necessaris. 
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Al llarg d'aquesta Assemblea hem passat comptes de l'activitat de la nostra entitat els 

darrers temps: la memòria del 2021, la liquidació del pressupost del mateix any, la 

ratificació dels pressupostos del 2022, i la proposta ja dels pressupostos del 2023. 

Després de molts anys de no aconseguir-ho, hem pogut avui aprovar el pressupost de 

l’exercici que començarem l'1 de gener del proper any. També hem adaptat els 

nostres Estatuts per dotar-los de major estabilitat durant el període comprès entre la 

celebració de les eleccions municipals i l'Assemblea Constituent. 

En el darrer any, hem estat una veu unida del municipalisme davant de la Generalitat, 

i hem defensat sense embuts les nostres reivindicacions i necessitats en la negociació 

dels acords marc, d'igualtat, de treball i de drets socials, entre d'altres; o també en la 

gratuïtat de l'escolarització del curs d'I2 a les escoles bressol. 

En l'àmbit intern, hem ampliat el Servei Info Europa que oferim als ajuntaments, 

acompanyant-los encara més en els seus projectes per presentar-se a convocatòries 

dels Fons NextGeneration o també d'altres. 

També voldria dedicar unes paraules al que fa dues setmanes tot just eren els trenta-

cinc anys del Seminari de Dret Local i agrair la tasca duta a terme durant tot aquest 

període per part dels diferents directors del seminari, els seus excel·lents equips de 

programes, el personal de l'FMC, que hi ha dedicat esforços, i a les entitats que hi han 

col·laborat, i tot l'alumnat sobretot, perquè sense ells no existiria, que ens han fet 

confiança durant aquests trenta-cinc anys. Si quan va néixer l'any 1987, l'objectiu era 

oferir als juristes de les nostres entitats locals un espai de trobada per mitjà del qual 

poguessin mantenir-se al dia de les novetats, com també compartir tot el que afecta 

el dia a dia de cada entitat local. Ha evolucionat. Ha evolucionat fins que avui, l'any 

2022, aquest esperit encara es manté present. Crear xarxa de relacions professionals 

i trobar solucions compartides, perquè és el que continua sent la seva tasca. 

Enguany, i tal com hem pogut comprovar a les bosses que us hem lliurat a l'inici 

d'aquesta Assemblea, hem editat un nou volum del llibre de bones pràctiques dels 

governs locals. 

Aquesta edició especial del 2022, editada conjuntament i amb el conveni que tenim 

amb la Fundació Carles Pi i Sunyer d'Estudis Autonòmics i Locals, i amb el títol d'Una 

nova normalitat. Les agendes locals en la transició post covid, recull noranta-sis 

experiències d'èxit impulsades pels municipis de més de cinc mil habitants i consells 

comarcals publicades en el Banc de Bones Pràctiques al web, però que ara també 

tenim aquesta eina perquè les bones pràctiques recollides són només una petita 

mostra que reflecteix l'enorme esforç i la creativitat que demostren els governs locals 

durant aquest període. I, a més, evidencien la capacitat de resiliència dels governs 

locals per fer front als contextos de crisi i estructurar el procés de transició per 

recuperar la normalitat. 

També, com a novetat, hem encarregat una guia molt útil per als regidors i regidores 

dels ajuntaments, que porta per títol L'Ajuntament fàcil. I que, després de no editar-

se des de l'any 2019, sí que es publicarà aquest 2023. Ja ha començat a elaborar-se 

perquè sigui una bona guia per als futurs nous regidors i regidores. 
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I parlem també del futur. A l'Assemblea de Constitució del 15 de novembre del 2019 

ens vam comprometre a treballar per aconseguir una sola veu dins del municipalisme. 

Al llarg d'aquests tres anys, hi ha hagut avenços importants i m'agradaria destacar la 

feina feta de manera conjunta amb els companys i les companyes de l'ACM, que avui 

estan representats aquí, també amb la seva secretària general, Joana Ortega. Hem 

posat les bases i ens comprometem, abans de finalitzar el mandat, a deixar-ho tot 

preparat per aconseguir aquest objectiu que ens vam comprometre aquell any 2019. 

De fet, en una trobada que vam mantenir ahir mateix, tots vam constatar la voluntat 

de treballar en aquesta línia perquè continua sent unànime, i ens conjurem per 

assolir-ho després de les eleccions municipals del proper 28 de maig del 23. 

Moltes gràcies a totes i a tots. Ara arriba l'apartat dels agraïments. Deixeu-me donar 

les gràcies per aquest any més que he pogut compartir, evidentment amb la Comissió 

de Presidència, amb tots els vicepresidents i la vicepresidenta, però també els que, 

mes a mes, ens anem trobant en aquest Comitè Executiu, perquè, a vegades sembla 

que sigui fàcil, però un alcalde, una alcaldessa, té molta feina quan, a més a més, es 

posa en un comitè executiu. No és l'única entitat, eh? Com a alcaldes i alcaldesses, 

estem davant de molts organismes, de molts tipus d'entitats al propi municipi, però 

encara volem treballar una mica més per tots els municipis. Perquè, quan busquem 

aquesta veu única, és quan veiem que avancem i quan ens deixem de problemes, de 

vegades que no competeixen a l'àmbit municipal. Perquè és igual qui hi hagi al 

capdavant d'un municipi. Tingui un color, en tingui un altre. El que sí que tenim clar 

és que, als municipis, hi ha problemes perquè hi ha persones. I tots els problemes 

són exactament pràcticament iguals. Deixeu-me agrair també a l'equip de Secretaria, 

a les dues secretàries generals adjuntes i al secretari general, que també ens ajuden 

a poder arribar aquí en aquesta Assemblea. Però tot el que avui s'ha explicat en 

aquesta Assemblea, tot el que avui hem pogut donar de la Memòria, si no tinguéssim 

un equipàs al darrere de treballadors i treballadores en el si de la Federació, que al 

final són els que més ho coneixen i, a més a més, tenim a peu dret, no les deixem ni 

seure! Doncs, sense elles, avui no arribaríem on hem arribat i pràcticament podríem 

explicar el que recordaríem, però no el que se'ns recull de tota la gran feina que 

s'arriba a fer. Gràcies a totes i tots ells. 

I avui, una menció especial perquè, d'aquesta darrera Assemblea, que hi ha la Montse 

Bibolas, perquè se'ns jubila, i a ella també li vull fer un agraïment molt especial. 

Gràcies, Montse, per tot. 

I ara sí, hauria acabat. Ens agradaria, doncs, que ens clogui, ja que ens acompanya 

avui l'Honorable Consellera de Presidència, Laura Vilagrà. Endavant. 

Laura Vilagrà, Consellera de la Presidència 

Bé, bon dia a tothom. En tot cas, gràcies, presidenta, alcaldes i alcaldesses que 

formeu part de l'Executiva de la Federació, i tots els alcaldes i alcaldesses que ens 

acompanyeu, consells comarcals, diputacions, directora general, delegats del Govern, 

delegada. No em vull deixar ningú. En qualsevol cas, agrair-vos l'oportunitat de poder 

ser aquí i dirigir-vos unes paraules. També escoltar atentament el decàleg. No sé si 

són més de deu les propostes que ens heu fet. En qualsevol cas, també, doncs, 

saludar-vos en nom del president, que avui no ha pogut ser aquí, però em trasllada 
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que us traslladi, el reconeixement per la feina que feu, òbviament. Ell ha estat al món 

municipal, jo mateixa també; i, per tant, sabem perfectament els cops que pareu, i el 

suport que doneu a la ciutadania. I per tant, gràcies per la feina feta, pel compromís, 

per l'esforç i també la que fareu. Coneixedors, evidentment, que estem en temps 

difícils, i que on impacta més, d'entrada, és als ajuntaments i sou els que hi feu front. 

Jo vaig ser dotze anys alcaldessa del meu municipi. Crec que, amb dotze anys, vaig 

poder copsar bona part del que em dieu. Sí que és cert que ho vaig ser en uns 

moments segurament més fàcils. I us ho diré així de clar. Perquè eren moments, des 

del 2003, d'expansió. Per tant, vaig viure una etapa molt positiva. Després, la crisi, 

que va ser un cop dur. Però és que encara no ens hem recuperat d'aquella crisi, que 

va començar el 2007-2008. Encara arrossegàvem bona part d'aquelles 

conseqüències. I han vingut altres crisi que no cal que us recordi perquè tots en sou 

conscients. Per tant, sabedors des de la Generalitat que, en aquests moments, aquest 

mandat segurament és el més difícil que hem afrontat en democràcia, diguem-ne, en 

tota la nostra història. Sabedors de les dificultats que teniu per quadrar el pressupost 

—nosaltres també, eh, i per aprovar-lo, que en aquest cas també tenim coses a dir. 

Manca de finançament municipal, però també manca de finançament de la Generalitat 

per fer front a l'estat del benestar més pur i dur. Salut, educació, drets socials. I per 

tant, també reivindiquem el nostre finançament més correcte. Com li passa al País 

Valencià, com li passa a les Balears i altres territoris que tenim ben a prop. Per tant, 

en la mesura que puguem arreglar els finançaments com toquen, segur que podrem 

traspassar més recursos al món municipal. 

En aquest sentit, sí que vàrem anunciar que, en la proposta de pressupost, fèiem ja 

d'entrada un increment del Fons de Cooperació, perquè ens sembla que és el més 

directe, el més fàcil de justificar, el més lliure des d'un punt de vista de destinar-lo al 

que més necessiteu. Però és evident que comença una negociació política del 

pressupost. Per tant, tot està per escriure. Per tant, en aquest sentit, com que tots 

els que som aquí o molts dels que som aquí tenim un partit polític davant, darrera, al 

costat o com sigui, doncs, endavant. És a dir, reivindiquem que els nostres partits, en 

el marc del pressupost, reivindiquen més finançament per al món municipal. 

Nosaltres ho farem. També recordar que l'any passat ja vàrem apujar el Fons de 

Cooperació. En alguns ajuntaments va arribar al 18%. No va ser lineal; és a dir, hi 

havia una diferenciació per habitant. Però, en qualsevol cas, perquè es vegi la 

voluntat d'aquest govern d'anar traspassant més recursos de forma directa als 

ajuntaments. També, amb el contracte programa de serveis socials, amb un 

percentatge molt important que era de justícia, òbviament, i que va costar molt 

arribar a aquell acord, que van ser molts mesos però que, finalment, es va arribar. 

Sí que és veritat que hem de fer coses diferents del que hem fet fins ara. Segur. 

Perquè, mentre no puguem fer aquests canvis estructurals que tots volem, doncs 

tenim la situació actual, tenim els recursos que tenim, tenim les mancances i 

necessitats de la ciutadania, que són cada cop més grans i ho sabeu perfectament. 

Per tant, haurem de fer coses innovadores, diferents. Nosaltres apuntem alguns 

temes. Fa poc, vàrem aprovar per Govern un Pla de camins al Pallars Sobirà, com a 

prova pilot, amb dos milions d'euros. Pallars Sobirà, una de les comarques de 

muntanya amb municipis que estan a més de mil metres. Per tant, camins a més de 
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mil metres, neu, etcètera. Farem una prova allà de finançament, conjuntament amb 

la Diputació de Lleida, conjuntament amb els ajuntaments, conjuntament amb els 

consells comarcals. 

Per tant, solucions diferents, innovadores, col·laboratives. Perquè el que hem de fer 

és reforçar-nos els uns als altres. Des de la Federació feu coses molt ben fetes. Ho ha 

apuntat la presidenta. Aquest servei d'informació a Europa, amb l'objectiu de donar 

suport als ajuntaments en promoure tota la qüestió dels fons europeus. Ho heu fet 

donant suport als ajuntaments en els processos d'estabilització amb gestió de la 

formació. Per tant, ho estem fent. Ho hem de fer més. Hem de col·laborar molt més. 

Des del punt de vista de la Generalitat, hem activat mecanismes de col·laboració amb 

el món local per tenir aquesta relació més estreta, més robusta, més honesta. A 

través del Consell de Governs Locals, i alguns dels alcaldes i alcaldesses d'aquí que 

estan a la taula mateix hi participen. Era una reivindicació històrica de recuperar 

aquests espais de més col·laboració. 

També activant el Consell de Municipis Rurals, un altre gran àmbit. Municipis més 

rurals, que tenen una idiosincràsia especial i que, evidentment, no podem tractar 

igual el que és diferent. No podem tractar igual amb normatives, amb recursos, unes 

ciutats com Barcelona, com l'Hospitalet, respecte de municipis com Gisclareny, que és 

el més petit de Catalunya. Per tant, aquesta diferenciació sovint l’hem de tenir entre 

municipis grans i petits. 

Recuperar de forma molt ferma les relacions bilaterals amb les grans ciutats, que ens 

sembla clau que ho fem. Per tant, hem intentat això que em reclamàveu, anar-ho 

articulant. I, evidentment, hi ha molta feina per fer i som conscients de les 

necessitats de finançament, les necessitats d'avançar. Però també m'agradaria que 

valoréssiu el que estem fent fins ara i les bases que posem. I, evidentment, volem 

portar aquesta Llei de governs i finances locals. Tenim present que la principal finança 

local és de l'Estat. I, per tant, som molt conscients de les limitacions. Però en tot cas, 

arribar fins on puguem, el màxim que puguem. 

També, en aquesta redacció de l'Estatut de Municipis Rurals, amb aquesta intenció de 

fer aquesta diferenciació entre municipis que a Catalunya són molt diversos, com 

sabeu perfectament. 

I pel que fa a l'actiu més important que teniu, ajuntaments i Generalitat, que són els 

nostres treballadors i treballadores públiques. Aquí hi ha molta feina feta. El procés 

d'estabilització, que sé els maldecaps que us produeix, i a la Generalitat també. Però 

alhora la necessitat que era haver d'acabar amb aquesta temporalitat tan gran que 

teníem les administracions. 

Resoldre el problema endèmic de la maquinària burocràtica que també patim 

conjuntament. L'Administració electrònica que, efectivament, fiquem les persones al 

centre i l'Administració que els hi doni el servei evitant la bretxa digital. Tenim una 

feinada increïble. També ens toca Presidència. A Presidència, tenim, en aquests 

moments una macroconselleria, que és la maquinària, que és la sala de màquines de 

la Generalitat, on hi ha la funció pública, on hi ha l'Administració digital, on hi ha els 

afers interdepartamentals. Tenim una gran maquinària per fer que l'Administració 

funcioni. 
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I dins Presidència, òbviament, la pota municipal. La nostra relació és clau perquè 

moltes de les nostres polítiques públiques les fem a través vostre i ho tenim claríssim, 

que hem de tenir una relació molt més estreta, molt més flexible. Hi ha urgències, hi 

ha urgències i hi ha coses estructurals. Urgències, els habilitats nacionals. Un gran 

drama del nostre país en el sentit de... en fi, poques possibilitats de fitxar, poques 

possibilitats de flexibilitat. Ho sabem perfectament. Però, en qualsevol cas, nosaltres 

el que pretenem és recuperar les competències que ja vàrem tenir en el passat. Però 

mentrestant no passi, i sent molt realistes, perquè al final les necessitats són ja, el 

que hem fet és una borsa d'interins a la vostra disposició, que l'acabarem de tancar 

en les properes setmanes, perquè efectivament tingueu possibilitats. Les persones 

dels ajuntaments que en aquests moments no teniu coberts figures molt claus ho 

pugueu fer. I sé que és un problema. I i miro cap allà darrere. És un problema 

enorme d'unes administracions comarcals i locals. I no pararem de fer convocatòries. 

El que es tracta és de posar la maquinària en marxa. També és veritat que tenim una 

Llei de funció pública d'ocupació pública amb la qual volem canviar el sistema d'accés 

a l'Administració, fent-lo molt menys memorístic, més competencial. I per tant, això 

també us ha d'impactar al món local. 

Això són uns projectes més estructurals: una llei d'ocupació pública, la Llei de l'Escola 

d'Administració Pública, que també l'estem treballant amb vosaltres, amb els ajustos 

que calguin, amb la Federació. 

Però en qualsevol cas, també hi ha temes estructurals. Evidentment, al país tenim 

molts reptes. Reptes socials, ambientals, econòmics, socials, perquè tenim una bossa 

de pobresa important que no acabem de donar-hi sortida. I els ajuntaments ens feu 

d'escut social molt important en aquest sentit. Però des d'un punt de vista ambiental, 

aquesta transició energètica que hem de fer en el nostre país —i que això va molt 

relacionat amb el que els ajuntaments també feu. Tots els ajuntaments hem de tenir, 

heu de tenir una estratègia per lluitar contra l'emergència climàtica i nosaltres us hem 

d'ajudar molt més del que hem fet fins ara i ho farem. A través d'empreses públiques 

energètiques. A través d'una visió més comunitària de l'energia. 

També hem col·laborat per la qüestió de l'aigua, del servei públic de l'aigua. En 

aquest sentit, l'Agència Catalana de l'Aigua, amb l'Associació de Municipis i Entitats 

per l'Aigua Pública, amb la Federació, amb l'Associació, hem treballat o estem 

treballant perquè efectivament hi hagi un plantejament diferent, amb millora de 

normatives —fiscals també— d'accés a l'aigua, de consums mínims vitals a les 

persones més vulnerables. I sé que aquest és un tema que us preocupa moltíssim. 

En qualsevol cas, hem de continuar treballant amb intensitat junts. Ens agrada veure 

que el vostre, diguem-ne, leitmotiv, el vostre eslògan ve en la línia de dir un 

municipalisme més fort. Compartim completament que hi ha d'haver un 

municipalisme més fort, arrelat al territori i vertebrador d'aquest país que avança i ho 

hem de fer plegades, plegats. Enguany farà quaranta-tres anys d'alcaldes i 

alcaldesses d'aquesta part més democràtica, aquesta part democràtica de la nostra 

història. Per tant, ara ja tenim, doncs, una llarga trajectòria d'ajuntaments. Ja sabem 

quins són els reptes, però les diagnosis estan clares. Ara hem de trobar solucions 

concretes. 
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També ens agrada molt explicar que hem avançat molt amb l'equitat de gènere en el 

municipalisme. Quan jo era alcaldessa, l'any 2003, érem un 9% d'alcaldesses. Ara 

estem en uns percentatges que evidentment no són excel·lents, però són bons. En 

aquesta comarca, que és el Garraf, amb quatre alcaldesses, doncs que són totes en el 

ple al quinze. Per tant, hem avançat moltíssim. 

Enguany és l'any Natividad Yarza, que va ser la primera alcaldessa de Catalunya, 

l'alcaldessa de Bellprat —a l'Anoia, si no m'equivoco, espero no dir-ho malament—; 

mestra, miliciana, política. I ens agrada recordar-ho perquè, a més, hi ha una imatge 

molt significativa de la Natividad Yarza entrant al Palau de la Generalitat per veure el 

president de la Generalitat. I us podeu imaginar què li va demanar, al president. 

Doncs millores en l'accés al seu municipi. No estem tan lluny. Segur que molts de 

vosaltres teniu aquestes mateixes reivindicacions: mobilitat, finançament, etcètera. 

Per tant, en aquest sentit, agrair-vos molt l'esforç que feu, que ho feu amb molta 

capacitat, voluntat, amb els recursos inadequats com hem vist avui. L'objectiu és 

millorar-ho. Però en qualsevol cas, destacar i agrair-vos molt la feina que feu en 

l'àmbit professional, segurament dedicant-hi els millors anys de la vostra vida 

professional i potser els millors anys de la vostra vida personal, i deixant-vos-hi sovint 

la salut, però per fer progressar els vostres pobles, viles, ciutats, millorar el benestar 

de la ciutadania. Per tant, sempre m'agrada dir que no hi ha ofici més noble que 

treballar pels altres, i és el que vosaltres feu: treballar pels altres. Per tant, un 

agraïment infinit a totes les persones que en el món municipal tireu endavant el país. 

Moltíssimes gràcies, i ho farem conjuntament. Gràcies. 

Olga Arnau, Presidenta 

Moltes gràcies, consellera, senyora Laura Vilagrà. Gràcies a totes i a tots. Us 

convidem ara, doncs, a creuar el carrer perquè aquí al davant farem un petit refrigeri. 

Gràcies i molt bon dia, i gràcies per l'assistència. 

En no haver-hi més assumptes sobre els quals tractar, la Presidenta aixeca la sessió a 

les 12.45h, estenent-se d’ella la present acta. 
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Presidenta de la Mesa     Secretària de la Mesa 


